
Raul Kivilo alustas oma kut-
sumusega juba 10-aastaselt, 
juhindudes oma isa eeskujust 
ja juhendamisest. Tema pü-
hendumus vibulaskmisele on 
viinud ta kahele olümpiale  
ning arvukatele Eesti ja rah-
vusvahelistele tiitlivõistlustele. 
Raul on püstitanud rekordeid, 
mis püsivad siiani murduma-
tuna ning on tulnud 35 korda 
Eesti meistriks. Ta on kuu-
lunud aastatel 1989–2007 
Eesti koondisse ja võistelnud 
koondises ligi 100 korda. Ta 
on olnud alates 1996. aas-
tast Järvakandi vibuklubi Ilves treener ja tegutsenud ka Eesti koondise  
peatreenerina. Treenerina on ta olnud oluline teejuht mitmetele noortele 
talentidele, viies oma õpilased rahvusvahelisele tasemele. Rauli pühendu-
must on korduvalt hinnatud parima treeneri tiitliga ja tunnustatud kohali-
ku spordielu edendajana. Ta on kaasa aidanud vibulaskmise traditsiooni 
hoidmisele ka legendaarse Järvakandi Openiga, mis on kõige pikemate 
traditsioonidega vibuvõistlus Põhjamaades. See võistlus, mis on toonud 
tuntust Järvakandile ja kogu vallale, toimus 2024. aastal 55. korda.
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Alates 1. jaanuarist 2025 on Kehtna vallamaja ja 
Järvakandi teenuskeskus reedeti suletud.

Kodanike vastuvõtud toimuvad esmaspäeviti ja 
kolmapäeviti kell 8.30–16.30 (lõuna kell 12.00–
12.45). Ametnikud vastavad kõigil tööpäevadel 
telefonile ja e-kirjadele ning reedeti olete samuti 
oodatud meiega ühendust võtma e-posti või 
telefoni teel.

Kõik vajalik info on leitav valla veebilehelt  
kehtna.ee ja Facebookist @kehtnavald.

Kehtna valla teenetemärgi pälvisid 
Raul Kivilo ja Martin Herem

Topeltvõit! Raplamaa aasta küla 2023 ja 
aasta tegu 2024 tulid Kehtna valda! 
Raplamaa kodanikuühiskonna aasta tippsünd-
mus toimus sobivalt just kodanikupäeval, 26. 
novembril. Raplamaa Partnerluskogu ning 
Raplamaa Arendus- ja Ettevõtluskeskus täna-
sid esmakordselt ühiselt meie kandi sädeini-
mesi, külasid ja kodanikualgatuslike tegude 
elluviijaid. Tunnustusõhtut võõrustas Märja-
maal Teenuse mõisas 2023. aasta teo laureaat 
Teenuse Naiste Ühendus. Raplamaa aasta teo 
konkursile esitati 20 tegu, millest 16 pälvisid 
nominatsiooni ja üks aasta teo tiitli. Külade ja 

sädeinimestega olime samuti maksimaalselt 
esindatud: 2023. ja 2024. aastate nimel kahe 
küla ja sädeinimesega. Kehtna valla ärksad ko-

danikud pälvisid tunnustamisel mitmeid kaalu-
kaid tiitleid. 

Loe lisaks lk 8-9.

Martin Herem on üles kasvanud Järva- 
kandis ja olnud lapsepõlvest saadik hu-
vitatud kodukoha ajaloost. Martini vana- 
isade lood Vabadussõjast äratasid temas 
noorena tõsise huvi ja viisid ta metsa-
vendluse uurimiseni. Põhjalikumalt hak-
kas ta teemaga tegelema 2009. aastal pä-
rast seda, kui tuttav jahimees näitas talle 
metsas ühte metsavendade endist punk-
rikohta. Ta hakkas seda lähemalt uurima 
ja lausa nii põhjalikult, et sellest kasvas 
lõpuks välja põhjalik magistritöö.

Kui Martin 16-aastasena astus Kaitse-
liidu taasasutamise koosolekul osalejate 
ridadesse, ei teadnud ta veel, millise sõja-
väelase tee see talle avab. Tema karjääris 
on olnud julgeid otsuseid, nagu 2010. aasta lumetormis isikliku otsu-
sena abivajajatele toeks saadetud Kaitseväe sõjaväetehnika. Vaatamata 
oma kõrgele ametikohale jäi ta alati lihtsaks ja sõbralikuks, näiteks 
leides aega ka koolinoortega kohtumiseks. Järvakandi kogukonna te-
gemistes oli Martin alati aktiivne, toetas kohalikke spordisündmusi ja 
osales Järvakandi Wellode tegemistes. Tema eestvedamisel ja isiklikul 
toel toimub jätkuvalt Järvakandi Igamehe Maraton. Martin Herem lõ-
petas oma teenistusliku karjääri Eesti Kaitseväe juhatajana.

Kehtna valla teenete- 
märgi nr 32 kavaler on  
reservohvitser-kindral 
Martin Herem.

Kehtna valla teenetemärgi nr 31 
kavaler on vibumees Raul Kivilo.

Valla Vaatleja ootab jõulutervitusi lehes avalda- 
miseks kuni 7. detsembrini.

Täna lehes

Loe lisaks lk 10.

Kalju Kalda – mees, kes jättis jälje. Helgi Sussi õnnitle-
mas Kalju Kaldat juubeli puhul. Foto: Aare Hindremäe

Raplamaa aasta tegu 2024 on Paluküla teenindusmaja rajamine. Fotol vasakult: Helena 
Schumann, Hans-Jürgen Schumann, Katrin Anto ja Raul Mölder, Ly Vare, Lauri Mölder ja Rita 
Triinu Peussa. Foto: Aare Hindremäe

Raplamaa aasta küla 2023 on Ingliste küla.

Kehtna vallaga seotud  
nominendid

Raplamaa aasta küla:
1. 2023: Ingliste küla
2. 2024: Keava alevik

Raplamaa aasta sädeinimene:
1. 2023: Asta Paeste
2. 2024: Kaisa Vahtmäe

Raplamaa aasta tegu:
• Rapla ja Kehtna valla mõisate jooksusarjad 

(SK Team Kehtna MTÜ, Taivo Tüvist)
• Noorte Neljapäevad Lelles (Astrid Otsa, Mariina 

Madisson)
• MTÜ Klaasipealinna Kool loomine ja tegevus 

(MTÜ Klaasipealinna Kool)
• Vastupanuvõitluse 80. aastapäeva tähistamine 

Raplamaal (Aare Hindremäe)
• Aare Hindremäe Kehtna valla kroonikad ja  

teised ülesvõtted YouTube'is (Aare Hindremäe)
• Ingliste kerksuskeskuse väljaarendamine (Ing-

liste Arendusselts, Kaisa Vahtmäe)
• Paluküla teenindusmaja rajamine (MTÜ Lumi-

der, Raul ja Lauri Mölder)
• Ingliste väliraamatukogu ja lugemispingi raja-

mine (Pille Matt)
• Raplamaa Kaasaegse Kunsti Keskuse püsiv 

valguslahendus (Raplamaa Kaasaegse Kunsti 
Keskus (Kairi Orgussaar))

• Rapla toiduringluskapi ja toidupäästmise uus 
hoog (MTÜ Rapla Toiduringlus, Edithe Kase)

RAPLAMAA AASTA TEGU 2024
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Kehtna Vallavolikogu istung toimus 
Kehtna vallamajas. Toimus YouTube’i  
otseülekanne ja istungi salvestis on 
Kehtna Vallavalitsuse kanalil järel-
vaadatav 12 kuud. 

Istungil osales 18 volikogu liiget:  
Katrin Anto, Piret Priivits, Tõnis Blank,  
Lauri Mölder, Mait Järvik, Ervin Lega, 
Enar Karuoja, Siim Riisenberg,  Leaany-
ka Leisson, Villy Võrk, Marko Matson, 
Kalju Kalda, Mikk Meinberg, Allar Läll, 
Katrin Velleste, veebis Moonika Sch-
midt, Eno Hermann, Hendrik Ross, Kris-
to Kaaring (hilines 44 min). Puudusid: 
Angelyca Vaerand, Riina Tomingas.

Enne päevakorra kinnitamist esitati 
ettepanekud kolme päevakorrapunkti 
välja arvamiseks arutelude jätkamise 
eesmärgil. Volikogu nõustus üksmeel-
selt järgmiste päevakorrapunktide välja 
arvamisega 20.22.24 päevakorrast: ar-
vamuse andmine maavara kaevandamise 
keskkonnaloa taotluse kohta Lellaperes; 
Kehtna Vallavolikogu 19.06.2024 otsus 
nr 1-2/166 „Arvamuse andmine maava-
ra kaevandamise keskkonnaloa taotluse 
kohta Raja II“; põhikooli- ja gümnaa-
siumiseadusega ja huvikooliseadusega 
kohaliku omavalituse pädevusse antud 
ülesannete delegeerimine.

1. Kohaliku omavalitsuse arvamuse 
andmine hariduseleppele

Rynaldo Puusep selgitas, et enamus 

omavalitsusi ei ole suunanud teemat voli-
kogudele ega hoolekogudele arutamiseks. 
Rynaldo Puusep selgitas, et Kehtna Val-
lavalitsus on edastanud haridusleppe aru-
tamiseks ka valla haridusasutuste hoole- 
kogudele, kes on oma arvamuse andnud 
ning valdavalt ei toeta leppe allkirjas-
tamist Rynaldo Puusep selgitas, et het-
keseisuga on 79-st omavalitsusest üks 
andnud teada leppe allkirjastamisega 
nõustumisest. Rynaldo Puusep lisas, et 
volikogu eelarve- ja arengukomisjonis 
toimus haridusleppe kõigile volinikele 
laiendatud arutelu ning üksmeelselt ei 
toetatud leppe allkirjastamist, samuti ei 
toeta allkirjastamist vallavalitsus.

Küsimusi esitasid Katrin Anto,  
Leaanyka Leisson.  

Ära kuulanud ettekande, otsustati: 
nõustuda vallavalitsuse arvamusega mit-
te toetada haridusleppe allkirjastamist. 

2. Kehtna Vallavolikogu 28.08.2024 
otsuse nr 1-2/169 „Arvamuse and-
mine maavara kaevandamise kesk-
konnaloa taotluse kohta Akimatsi“ 
muutmine

Mario Piirmets andis ülevaate Eesti 
Killustik AS taotlusest seoses Hiie tee 
kruusatee seisunditaseme tagamisega. 
Mario Piirmets selgitas, et keskkonna-
loa otsuse sõnastust muudetakse vasta-
valt kokkuleppele. Ettevõtlus- ja majan-
duskomisjon toetas otsuse muutmist. 

Otsus kehtestati poolthäälteenamusega. 

3. Ülesannete ja pädevuste delegee-
rimine

Margit Pärna selgitas, et volikogu  
komisjonis on ülesannete ja pädevuste  
delegeerimist menetlenud alates 2024. a 
kevadest. Uue delegeerimise õigusakti 
koostamine tuleneb sellest, et seadused 
on ajas muutunud ning määrused vaja-
vad korrastamist. Margit Pärna selgitas, 
et sisse on viidud eelmisel vallavolikogu 
istungil esitatud muudatusettepanekud. 

Küsimuse esitas Leaanyka Leisson.
Määrus kehtestati poolthäälteenamusega.

4. Kehtna Vallavolikogu otsuste 
kehtetuks tunnistamine

Margit Pärna andis ülevaate otsus-
test, mis muudetakse kehtestuks seoses 
ülesannete ja pädevuste delegeerimise 
määruse kehtestamisega.

Repliigi esitas Katrin Anto. 
Otsus kehtestati poolthäälteenamusega.

5. Vallavara võõrandamine: Kesk- 
haljasala

Ene Sulg andis ülevaate kodaniku 
taotlusest temale kuuluva kinnisasja piiri 
muutmiseks Kaereperes asuva Keskhaljas- 
ala kinnisasja arvelt ca 296 m² ulatuses 
ja võõrandamiseks otsustuskorras. Ene 
Sulg selgitas, et vallavalitsus on arva-
musel, et on mõistlik nõustuda taotleja 
sooviga, kuna selle ala avalik kasutus 
aleviku elanike poolt on väike ja vallal 
lasub kohustus seda hooldada. Ene Sulg 

selgitas kinnisasja lõpliku hinna kujune-
mist.  

Küsimusi ei esitatud.
Ettevõtlus- ja majanduskomisjon 

toetas võõrandamist otsustuskorras. 
Otsus kehtestati poolthäälteenamusega. 

6. Vallavara võõrandamine: Lokuta 
korterite alghinna alandamine

Margit Pärna selgitas, et tulenevalt 
Lokutal asuvate korterite kolmest eba-
õnnestunud enampakkumistest teeb val-
lavalitsus ettepaneku alandada korteri- 
omandite müügihinda ja määrata ka  
OstaKohe hind, kuna vara omamine 
toob kaasa igakuiseid kulutusi.

Ettevõtlus- ja majanduskomisjon ja 
eelarve- ja arengukomisjon toetasid uue 
enampakkumise korraldamist alandatud 
alghinnaga. 
Otsus kehtestati poolthäälteenamusega.

7. Nõusoleku andmine laskepaiga 
rajamiseks

Hans-Jürgen Schumann selgitas, 
et Lasketiiru kinnistut Kaereperes on 
kasutatud laskepaigana juba alates 
1970-ndatest ning jahindusklubi soov 
on see seadustada. Hans-Jürgen Schu-
mann selgitas, et kogukonnaga on sõl-
mitud kokkulepped, mis aegadel laske- 
paigas laskmas käiakse ning sellest pee-
takse kinni.

Ettevõtlus- ja majanduskomisjon 
ning kogukonnakomisjon toetasid nõus-
oleku andmist laskepaiga rajamiseks.

Repliigi esitas Kalju Kalda. 

Otsus kehtestati poolthäälteenamusega.

8. Vallavara osaline võõrandamine 
piiride muutmise käigus: Õie parkla

Hans-Jürgen Schumann andis üle-
vaate eelnõust, millega Rapla Tarbi-
jate Ühistu on esitanud taotluse ot-
sustuskorras osaliseks omandamiseks 
piiride muutmise käigus. Hans-Jür-
gen Schumann selgitas, et taotluse  
eesmärk on olemasoleva kauplusehoone 
laiendamine, et pakkuda ümbruskonna 
elanikele kaasaegsemaid ostlemistingi-
musi.
Otsus kehtestati poolthäälteenamusega.

9. Muud küsimused
1. Tanel Viks andis ülevaa-
te erivajadustega laste jaoks 
erirühma loomise väljatööta- 
mise kavatsusest. 
Küsimuse esitas Leaanyka Leisson. 
Volikogu võttis info teadmiseks.
2. Arutati Järvakandi tänavavalgustuse  
teemat.
3. Volikogu esimees kutsus üles osale-
ma Ühe Päeva Ülikoolis ja „Räägime 
kriisist“ vestlusõhtul. 

Huvilised saavad tutvuda detailsema-
te dokumentidega kodulehel www.
kehtna.ee ja järelvaadata 20.11.24 vo-
likogu istungit Kehtna Vallavalitsuse 
YouTube’i kanalil. 

Triin Tarre
volikogu sekretär

Kehtna Vallavolikogus

Lelle alevikus algab ühisveevärgi ja -kanalisatsiooni taristu ehitus
Juba mitmeid aastaid on planeeritud Lelle alevikus 
ÜVK ehitust. Valminud on projekt kogu aleviku 
ÜVK taristu ehituseks. Kuna projekt on väga suur, 
siis oli plaanis teostada ehitust osade kaupa. 2024. 
aasta kevadel kuulutas Kehtna Vesi OÜ välja riigi-
hanke „Kehtna vallas Lelle aleviku vee- ja kana-
lisatsioonitaristu ehitustööd“, mis hõlmas projekti 
esimest kolme osa. Hanke võitis ettevõte Santeks 
Masinad OÜ. Ettevõtet esindab juhatuse liige Rait 
Roseniit. 

Ehitustööd algavad 20. novembrist 2024 ja ehi-
tatakse kolmes piirkonnas:

• OSA 1: Pärnu mnt, Pärna tn;
• OSA 2: Viljandi mnt 33–43, Karja tn;
• OSA 3: Saare tn.

Ehituse rahastus tuleb Kehtna valla eelarvest ja 
maksumus on 523 tuhat eurot.

Juba suvel tehti ära esimesed tööd. Sellesama  
hanke raames tuli rajada spetsiaalne tuletõrje vee-
hoidla maa alla ja kuna äsja avatud toidupood pidi 
oma kooskõlastustes juba näitama vajalikku hulka 
tuletõrjevett, siis paigladati mahuti suvel ära. Tõsi 
– selle mahutiga on veel vaja haljastus teha ja pä-
rast uue kanalisatsiooni ülepumpla paigaldust maa 

alla asendatakse seal ajutine juurdepääsutee Pääs-
teameti autodele juba püsiva juurdepääsuteega. 

Ehituse käigus tekib alati ebamugavusi, tänava 
lühiajalisi sulgemisi, teeäärseid kaevikuid jms, aga 
see kõik on ajutine. Palume mõistvat suhtumist. 
Infot jagatakse jooksvalt erinevate võimalike kana-
lite kaudu. Muutused liikluse korralduses tähista-
takse liikluskorraldusvahenditega. Ehitusobjekt tä-
histatakse infotahvliga. Ehitus valmib 2025. aasta 
30. oktoobriks.

Kehtna Vallavalitsus
OÜ Kehtna Vesi

Elektrienergia taskukohasusest, riigi energeetika tulevikust üldiselt!

12. novembril külastasid Kehtna vallamaja Regio-
naal- ja Põllumajandusministeeriumi ning Klii-
maministeeriumi esindajad. Kohtumine on osa 
laiemast algatusest, mille raames ministeeriumide 
esindajad kohtuvad 29 omavalitsusega, et saada 
ülevaade kohalikest tuuleenergeetika arenduspro-
jektidest ja arutada riigi energeetika valdkonna 
arenguid laiemalt. 

Kohtumisel keskenduti energeetikaga seo-
tud üldistele suundumustele ja ühistele tuleviku 
eesmärkidele, sealhulgas elektrienergia taskuko-
hasusele, energiatootmise keskkonnamõju vä-
hendamisele, energiajulgeoleku tagamisele ja va-
rustuskindlusele.

Sellised kohtumised aitavad ministeeriumidel 
paremini mõista kohalikke vajadusi ja probleem-
kohti ning toetada riigi poolt ka omavalitsusi aren-
dusprojektidega seotud väljakutsete lahendamisel.

 Hans-Jürgen Schumanni lühikommentaar koh-
tumisele:

„Kehtna valla poolt andsime riigi esindajate-
le edasi sõnumi, et kindlasti on olulised kliima- 
eesmärgid, elektrienergia varustuskindlus, aga 
samas on suurte ja üllaste inimkonna jätku-
suutlikkust tagavate tegevuste ning seatud ees-
märkide kõrval äärmiselt oluline meie elanike, 

ettevõtete üldine toimetulek ja elektrienergia 
hinna taskukohasus. Ministeeriumi asekantsleril  
Jaanus Uiga sai meiega ainult nõustuda!“

Hans-Jürgen Schumann
ehitusspetsialist

Esiplaanil Rene Reisner (vasakul) ja asekantsler Jaanus Uiga. Teiselpool lauda ehitusspetsialist 
Hans-Jürgen Scumann, vallavanem Tanel Viks ja Kliimaministeeriumi energeetika osakonna rohe-
pöörde projektijuht Sille Uusna-Rannap. Foto: Seily Sõgel-Raid.

KÜPSETATUD KANAFILEE  
GLASUURITUD ÜRDIÕUNTEGA
(ehk pidulik pühapäevalõuna neljale)

Valmistamine:
Prae kanafileed kuumal pannil vähese õliga ning mait-
sesta soola, pipra ja Worcesteri kastmega. Kui kana 
kipub pannil enne valmimist kõrbema, küpseta see 
lõpuni ahjus. 

Mõõda väikesse potti 100 g suhkrut, lisa 1 dl vett 
ning keeda paksu siirupi tekkeni. Haki veidi tüümiani 
ja rosmariini ning lisa siirupile. Koori õunad, eemalda 
südamikud ja lõika viljaliha 2 cm laiusteks viiludeks. 
Pane viilud 2–3 minutiks keevasse siirupisse ning tõsta 
majapidamispaberile nõrguma.

Kastme valmistamiseks pane palsamiäädikas ja 
suhkur kastrulisse ning keeda siirupiks. 

Serveerimine:
Lõika küpsetatud kanafileed 3–4 viiluks. Pane kõiki-
de kanatükkide vahele õunaviilud ning serveeri koos 
palsamiäädikast keedetud kastme ja rebitud salatileh-
tedega.

Retsepti koostas Kehtna KHK külalisõppejõud Indrek 
Kivisalu.

Kehtna vald tiivustab tegudele!

Vaja läheb:
• 4 kanafileed
• Worcesteri kastet
• soola
• musta pipart
• pisut õli
• erinevaid salatilehti

Ürdiõunad:
• 2 suuremat õuna
• 100 g suhkrut
• värsket tüümiani
• värsket rosmariini

Kaste:
• 1 dl palsamiäädikat
• 50 g suhkrut
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Sünnipäevajärgseid mõtteid
Tanel Viks
vallavanem 

Oktoobri lõpus tähistasime Kehtna valla sün-
nipäeva. Oli meeleolukas koosviibimine ning 
tublid inimesed, kes on kaasteelistele silma 
jäänud, said ka tunnustuste osaliseks.

Kehtna ja Järvakandi ühinenud vallana oli 
käesolev aasta seitsmes täisaasta, minul on olnud au juhtida ja näha 
valla arengut sellest viimased kolm. Kindlasti olid ühinemisprot-
sessis omad hirmud ning eriti just selles osas, kas ühendvald ei saa 
olema suurema ühineja poole kaldu. Minu isiklik tunnetus on, et 
nii see ei ole. Tähelepanu, investeeringuid ja arengut on vastavalt 
võimalusele jagunud kõikjale. Ei ole siin ühinenud valdade vaates 
ei suuremat ega väiksemat osapoolt, kõik on võrdsed. Seda on näha 
nii volikogu tasemel kui ka muidu valla juhtimises ning ma usun, 
et tänaseks on edukalt kokku kasvatud. 

Kuidas on Kehtna vallal üldises plaanis minu arvates läinud? 
Hoolimata ümbritsevast keskkonnast ja eriti arvestades seda, kui-
das teistes väiksemates kohalikes omavalitsustes asjalood on, tu-
leks kasutada ühe suusatreeneri väljendit „pole paha“. Volikogu 
ja vallavalitsus on suutnud nii mõneski positsioonis lähtuda mitte 
pelgalt tänasest päevast, vaid püüdnud pikemalt ette vaadata. Ot-
sustajatele on saabunud või saabumas tõdemus, et edasi ei saa nii-
moodi minna ei valla ega ka maakondlikul tasemel. Kõikvõimalike 
kriiside üks positiivne külg on alati see, et need sunnivad meid oma 
tegevusi ümber hindama, ümbritsevat ja peegelpilti kriitilise pilgu-
ga vaatama. 

Kas kõiki neid tegevusi, mida teeme, on ikka vaja? Ja kui on, 
kas sellisel kujul või sellises mahus? Mida teha valla halduses ole-
vate hoonetega, mida ruutmeetrite järgi on tugevalt üle Eesti kesk-
mise? Kas rekonstrueerida või lammutada ja ehitada säästlikum 
ning funktsionaalsem? Küsimusi on palju. Üldjuhul on alati tuldud 
probleemsetest ajajärkudest välja tugevamana ning jõutud arengus 
uuele tasemele. Mul pole kahtlust, et nii läheb ka nüüd.

Muudatusi on alati keeruline teha ja hiinlased, kelle filosoofia 
on teatavasti veel eriti pika vinnaga, kasutavad kellelegi halba soo-
vides väljendit „et sa elaksid muutuste ajal“. See peegeldab tõde-
must, et muudatused võivad küll olla vajalikud, kuid nad toovad 
alati endaga kaasa vähem või rohkem turbulentsi. Oluline on siin 
püüd muudatuste põhjuseid vallaelanikele seletada. Inimesed ki-
puvad ikka elama mälestustes, mil mõned asjad tihti olidki pare-
mad. Inimesi oli rohkem, oli vilgas kultuuri- ja spordielu ning ka 
vaba aega võis olla rohkem. Aeg oli lihtsalt teine. Mälestused on 
toredad ja väärtuslikud, aga edasiminemiseks tuleb aduda reaalsust 
ning olla kohanemisvõimeline. Probleemide olemasolu eirates me 
lihtsalt petame ennast. 

Nii vallavalitsuse kui ka volikogu soov on ju ikka ja alati see, et 
elu läheks paremaks, aga elanikuna võidakse soovida kohe, kõike 
ja kõigile ning see on väga inimlik. Paraku on igal asjal oma hind 
– seda nii otseses kui kaudses mõttes. Inimeste puudust meil veel 
ei ole, spetsialistide või pädevate inimeste nappus on aga ammu 
probleem. Lisaks veel rahanappus ehk mida rohkem asutusi, seda 
rohkem on juhte ja spetsialiste, aga kurb tõsiasi on see, et kõigile 
väärikat palka Kehtna-sugusel pisivallal maksta võimalik ei ole. 
Seega ümberstruktureerimist näeme me lähiaastatel veelgi – alter-
natiivseid võimalusi ma ei näe, kui tahame vallana kesta ning mitte 
lihtsalt kesta, vaid olla arenev ja tulevikku vaatav omavalitsus.

Oskus näha puude taga metsa, oskus vaadata ette on olulised, 
tänases aegruumis isegi määrava tähtsusega. See võib kõlada ba-
naalselt, aga tänaste plaanide ja tänaste ning homsete otsustega ehi-
tame me valla tulevikku homseks ja ülehomseks. Seega palume ka 
üldsuse mõistmist, kui edasiminemiseks on vaja vahel teha samm 
tagasi või otsust muuta. 

Järgmisel, 2025. aastal peaks vallas hakkama valmima mitmed 
objektid, n-ö betoon, mida üks või teine kogukond on pikisilmi 
oodanud ning millest mõne mõju on koguni maakondlik. Plaanid- 
projektid on valmis, detailid täpsustamisel, finantsplaan kaante 
vahel. Tõsi – alati võib tulla hankeprotsessis ahjualune ja nõuda 
rohkem kui planeeritud. Seega ei tahaks hõisata enne, kui lepingule 
on alla kirjutatud. 

Öeldakse ju, et inimene planeerib ja jumal naerab. Aga valla- 
valitsuse poolt on eeltööd tehtud ja lootus, et järgmiseks sügiseks 
on nii mõnigi asi kas täitsa valmis või et objektil käib vilgas töö, on 
täiesti reaalne. Seega pöidlad pihku ja siinkohal oleks paslik teha 
sügav kummardus kõikidele asjaosalistele nii vallavalitsusest, vo-
likogust kui ka partnerite hulgast, et asjad sealmaal on. Aitäh teile!

MTÜ Klaasipealinna kool sai tuule purjedesse
Seda kirjutist võiks alustada Oskar 
Lutsu tuntuima lausega: „Kui Arno 
isaga koolimajja jõudis, olid tun-
nid juba alanud.“ Just nii oli MTÜ 
Klaasipealinna Kooli asutamisega.  
Idee luua MTÜ tuli Järvakandi 
Kooli hoolekogu aseesimehelt  
Airika Troostilt, kes omakorda kaa-
sas asutajateks Järvakandi Kooli  
direktori Aet-Triin Vasnu ja Kehtna Vallavoli- 
kogu liikme Mait Järviku. 

Seejärel sain kõne koolidirektor Aet-Triin 
Vasnult, et neil on selline plaan ning neil on MTÜ 
ja soovivad, et meie – Regiina, Rait ja Jevgeni – 
võiks olla MTÜ juhatuses. Ma ei oska tavaliselt 
ära öelda ja kui kuulsin, kes on teised liikmekan-
didaadid ja et ka teised oma nõusoleku andnud, 
siis ei kahelnudki ja ütlesin, et olen nõus. Sellel 
hetkel, kui me jah-sõna andsime, ei teadnud me 
keegi tegelikult, mis meid ees ootab.

Kes on meie? MTÜ Klaasipealinna Kool ju-
hatusse kuuluvad Regiina Jõhvikas, Rait Männa 
ja Jevgeni Pärg. Kõik me oleme ettevõtjad erine-
vates valdkondades, oleme kõik ka Järvakandi 
Kooli vilistlased ja ennekõike ka sõbrad. Täna 
meist keegi Järvakandis alaliselt ei ela, aga ole-
me kursis kõige toimuvaga ja kohalikus elus alati  
aktiivselt kaasa löömas. 

MTÜ  esimene ülesanne oli kooli vilistlaste 
kokkutuleku korraldamine. Teiseks projektiks 
tõi Mait Järvik lauale Järvakandi Kooli staadio-
ni projekti. 2023. aastal korraldas vald riigihan-
ke Järvakandi Kooli staadioni välja ehitamiseks, 
kuid hange kukkus läbi, sest vallal olevad vahen-
did ja hanke odavaima hinna vahe oli pea kahe-
kordne. Vald oli valmis hanget korraldama uuesti, 
kuid andis mõista, et ega raha juurde ei tule. Leid-
ke kogukonnas võimalusi ja vahendeid, et osa 
töid enda kanda võtta, siis saame uuesti hankele 
minna. Esialgsel hinnangul oli tööde maksumus 
50 tuhat, mis oli MTÜ-l vaja leida, et vald saaks 
uuesti hankele minna. Mait Järvik võttis kohe 
poole sellest enda kanda ja MTÜ-l jäi üle leida 
ülejäänud. 

Järvakandi Kooli kõrval asuvat väikest staa-
dionit on kohalikud vaikimis nimetanud Ando 
platsiks. Selle nime on plats saanud kooli kuna-
gise kehalise kasvatuse õpetaja ja kergejõustiku 
treeneri Ando Algre järgi. Ando sai 1965. aastal 
koos abikaasa Marega Tallinna Pedagoogilise 
Instituudi kehakultuuri osakonnast suunamise 
Järvakandi Kooli kehalise kasvatuse õpetajaks. 
Sel ajal oli staadion, kus viidi läbi kergejõustiku 
treeninguid, tänaste Söeraja ja Staadioni tänava 
kortermajade asemel. Tollane koolidirektor Kalju 

Luts tegi ettepaneku Ando Algrele 
luua staadion kooli kõrvale.  Esialgu 
oli plaanis vaid sirge rada ja kaugus-
hüppekast ning kuulitõukesektor. 
Üsna kiiresti laienesid sportimise 
võimalused veel korvpalliväljaku 
ja teivashüppekastiga. Hiljem lisan-
dusid kallakuga kurv ning tagumine 
sirge. Moodustus U-kujuline jook-

surada. Tööjõuna kasutati ära koolipoisse prak-
tikatundidest, kuid Andol tuli ise ka palju endal 
ära teha.  

Ando trennides käis palju lapsi ja noori. Paljud 
jõudsid neist kaugele ja nende tulemused seisa-
vad tänaseni kõigi aegade edetabelites. Ka mina 
ja Rait oleme Ando kasvandikud ning tänane Jär-
vakandi Kooli kehalise kasvatuse õpetaja ja ker-
gejõustiku treener Margus Sepp on Ando kasvan-
dik. Margus Sepp on ka üks projekti algatajaid ja 
tema soovide järgi on staadioni projekt üles ehi-
tatud. Iga sentimeeter on Margusel läbi mõeldud 
ja arvutatud. Staadion on väike, aga kompaktne 
lahendus mahutab 200 m jooksuringi, kaugus-, 
kõrgus- ja teivashüppe, kuulitõukesektori, korv-
palliväljaku ning erinevaid jõuseadmeid.

Kuna Ando trennides käis palju lapsi ja noo-
ri, siis kõnetas paljusid Ando kasvandike see, 
et staadion, kus me  kõik treeninud oleme, saab 
uue näo. Tänu sellele tekkis meile hulgaliselt 
toetajaid. Paljud toetajad on lihtsalt ka meelel, et 
lastele ja ka kogukonnale tekivad paremad spor-
timisvõimalused. 

Esimene avapauk staadioni ehitusele anti 4. 
mail „Teeme ära“ talgupäevade raames, kui ehi-
tusele ette jäävad puud tuli maha võtta. Regist-
reerisin ametliku talgu „Teeme ära“ kodulehel 
ja sinna oli registreerunud kümmekond inimest. 
Olime täiesti kindlad, et peame veel mitmeid tal-
guid korraldama, et kõik puud maha võetud ja 
koristatud saaks. Hommikul platsile jõudes hak-
kas rahvast kokku tulema ja mingil hetkel tundus, 
et talgud võtavad festivali mõõtme. Meil oli küm-
neid saemehi, naisi-lapsi oksi koristamas, tehni-
kat puude langetamiseks ja okste ära vedamiseks, 
kokku üle kuuekümne inimese. Kell 16.30 istusi-
me Raiduga kännu otsas, plats oli puhas ja rahvas 
läinud. Sellel hetkel tundsin, et me teeme õiget 
asja, kui see kõnetab nii paljusid.

Olgu öeldud, et puud, mis maha võeti, läksid 
Järvakandi alevi sauna tarbeks. 

Sealt edasi läks asi ehitustehniliseks. Võtsime 
ette projekti ja pidime hakkama päriselt ehitama. 
Tänu oma erialasele tööle on mul projektijuhtimi-
se kogemus ning puutun igapäevaselt kokku ehi-
tamise ja projekteerimisega. Teadsin, et mul on 

palju häid sõpru, kelle abiga saame selle projekti 
valmis. MTÜ töövõttu kuulus drenaažitööd kuni 
dreeniva liiva täiteni. Ehitustööde algus venis, 
sest projektiga seonduvalt oli mitmeid kooskõlas-
tusi ja projekti tuli ka natuke muuta. Kopp läks 
maasse 7. august ja MERTRANS alustas tööde-
ga. Väljakaeve käigus selgus, et pinnast, mida 
välja kaevama peame, on kordades rohkem ja 
projekti eelarves tagasitäidet arvestatud üldse ei 
oldud. See tähendas meile muidugi kohe hoopis 
teisi numbreid kui esialgne 50 tuhat. Me ei lask-
nud pead norgu, vaid läksime sirge seljaga edasi. 
See projekt on näidanud, et kui millessegi väga 
usud ja midagi väga tahad, siis kõik õnnestub.

Ma olen nimetanud seda „sõprade projek-
tiks“, sest ilma selliste sõpradeta me seda projekti 
valmis teinud ei oleks. Tagasitäidet paigaldama 
ja tihendama tuli Luxkivi OÜ oma meeskon-
naga, kellele me oleme äärmiselt tänulikud, et 
nad leidsid ajaakna oma niigi tihedas graafikus.  
MERTRANSI masinad olid just sel hetkel, kui 
meil neid vaja oli, kohe olemas. Seega läksid ta-
gasitäite vedu ja tööd täpselt plaani järgi. Olgu ära 
mainitud, et tagasitäiteks tulnud kruus oli Rüüta 
karjäärist ja meie õnneks oli neil järgi sellel hetkel 
veel täpselt see kogus, mis meil vaja oli.

Järgmises etapis hakkasid drenaažitööd ja appi 
tulid AT-SIM OÜ oma meeskonnaga ja Westend 
Invest OÜ. Tegelikult on AT-SIM OÜ juht Arvi 
Simastel olnud meie kõrval kogu selle projekti 
vältel. Oleme temaga kogu tööde protsessi vältel 
konsulteerinud ja ta on olnud algusest peale suu-
reks toeks. Ilma temata poleks me julgenud seda 
projekti ette võtta.

Tänaseks on MTÜ osa ehk ehituse I etapp lõ-
petatud, mis oli ka eelduseks, et vald saaks korral-
dada uue riigihanke. Tegelik tööde maksumus oli 
ca 90 tuhat. Vallaga koostöö on olnud ülivõrdes 
hea ja oleme väga tänulikud Hans-Jürgen Schu-
mannile tema abivalmiduse eest! Riigihanke tu-
lemused on tänaseks välja kuulutatud ja hanke 
võitis Warren Teed OÜ. Me tahaks väga loota, et 
kevadised esimesed kehalise kasvatuse tunnid ja 
treeningud saavad toimuda juba uuel Ando plat-
sil.

Kui loo alguses kirjutasin, et märtsis me ei 
teadnud, mis meid ees ootab, siis täna on meil 
Ando plats  etapis, kus riigihange tehtud ja oota-
me platsile ehitajat. Oleme ära teinud suure töö!

Seda ei oleks juhtunud ilma toetajateta! Ole-
me teile kõigile väga tänulikud!

Rajal näeme!

Regiina jõhvikas, Rait Männa ja Jevgeni Pärg
MTÜ Klaasipealinna Kool juhatus

www.facebook.com/klaasipealinnakool

Mittetulundusühingute projektide toetamise 2024. aasta sügisvooru tulemused

Kehtna valla MTÜ-de projektitoetuste ja-
gamise 2024. aasta sügisvooru laekus kokku 
12 projekti. Selles voorus jaotatavad toetu-
sed olid mõeldud valla MTÜ-de peamiselt 
2025. aasta investeeringute ja tegevuste toe-
tamiseks.                                                 

Kokku oli taotlusvoorus eraldamiseks 7500 
eurot. Mittetulundusühingute projektide toetu-
sed otsustati määrata kõigile esitatud 12 projek-
tile järgnevalt:

1. MTÜ Linnaaluste küla perenaiste seltsi 
projekti „Kõnnumaa avatud matkarajad Lin-
naaluste külas“ toetada 500 euroga;

2. MTÜ Lumider projekti „Kehtna valla 
terviseradade lumetootmisvõimekus“ toetada 
1300 euroga;

3. MTÜ Järvakandi Terviserajad projekti 
„Telkide soetamine võistluste ja väliürituste 
korraldamiseks“ toetada 900 euroga;

4. MTÜ Arendusselts Koduaseme projekti 
„Kaerepere Segakoori hääleseaded“ toetada 
400 euroga;

5. MTÜ SK Team Kehtna projekti „Kehtna 
valla spordikogukonna edendamine“ toetada 
900 euroga;

6. MTÜ Kaspar Järvala Künniklubi projekti 
„Treeninglaager Läti künnimeistrivõistlusteks“ 
toetada 500 euroga;

7. MTÜ Paluküla Klubi projekti „Paluküla 
Lumepäev 2025“ toetada 500 euroga;

8. MTÜ MEST-i projekti  „TEXI Tronic 3 
NEO tööstuslik õmblusmasin“ toetada   200 

euroga;
9. MTÜ Ingliste Arendusseltsi 

projekti „Ingliste piirkonna tun-
nustusõhtu 2025“ toetada 700 euroga;

10. MTÜ Kehtna Kultuuriseltsi projekti 
„Rapla maakonna segarahvatantsurühmade  
talipäevad 2025“ toetada 800 euroga;

11. MTÜ Eidapere Piirkonna Külade Selt-
si projekti „Haridus, kogukonna süda“ toetada 
330 euroga;

12. MTÜ Järvakandi Vibuklubi Ilves pro-
jekti „Treeningtegevuse läbiviimise toetus Jär-
vakandi Vibuklubile Ilves“ toetada 470 euroga.

Toetatavad tegevused ja investeeringud peavad 
olema teostatud 2025. aasta lõpuks. 
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Kes ma olen – ÕPETAJA?
Kehtna Põhikool tutvustas möödunud õppeaastal koduvalla ajalehe 
veergudel veidi lähemalt oma õpetajaid. Kuna sel sügisel lisandus 
meie kollektiivi hulgaliselt uusi pedagooge, siis jätkame nende  
tutvustamisega. Täna toome teieni nelja Kehtna Põhikooli õpetaja 
lood.

Informaatika õpetaja Kalev-Markus Linna
Koolis on minu 
jaoks kõige olu-
lisem, et lapsed 
tahaksid õppida. 
Tahan, et tunnid 
oleksid õpilaste 
jaoks kaasahaara-
vad ja motiveeri-
vad. Minu jaoks 
ei peaks tundides 
käimine olema 
laste jaoks igav, 
vaid midagi, mis 
pakuks neile huvi 
ja innustaks neid 
õppima. Proovin 

ka sama mõtteviisi enda elus rakendada – õpin seda, 
mis mulle huvi pakub ehk tarkvaraarendust, ja leian 
enda jaoks erinevaid viise, kuidas see huvitavamaks 
teha. 

Igapäevaselt proovin kooli ja töö kõrvalt aega lei-
da ka oma hobideks. Juba gümnaasiumist alates on 
mulle huvi pakkunud videote ja piltide monteerimine. 
Gümnaasiumi ajal filmisime klassiga ürituste jaoks 
erinevaid videoid ning siis leidsin, et videote montee-
rimine on miski, mis mulle huvi pakub. Lisaks võib 
mind leida jõusaalist. Varem tegelesin jõutõstmisega, 
kuid nüüd on see jäänud tagaplaanile ning proovin 
hoopiski leida uusi trenne, mis mulle huvi pakuksid. 

Õpilaste puhul hindan nende lõbusat tuju ja head 
koostööd, sest minu arvates on oluline, et õpilastel 
oleks positiivne suhtumine, sest see loob ka klassi-
ruumis vabama ja sõbralikuma õhkkonna. 

Minu jaoks tuli õpetajaks olemine loomulikult, 
sest minu peres on samuti mitmeid õpetajaid ning ma 

olen igapäevaselt haridusvaldkonnaga seotud. Soovin 
õppetööd muuta kaasahaaravamaks, et õpilased ise 
tahaksid ja naudiksid sellest osa võtmist.

Õpetaja Evelin Põlma
Lõpetasin Kehtna 
Põhikooli 1996. 
aastal. Kuigi majas 
on olnud remont 
ning inimesed va-
hetunud, on siin 
siiski ka palju 
tuttavat. Töötan 
tänavu Kehtna 
koolis kolmes rol-
lis: olen esimese 
klassi abiõpetaja, 
õpetan eesti keelt 
teise keelena ja ju-
hendan keeleringi. 
Meie kooli  noori-
matele õpilastele 

ja nende õpetajale proovin olla lihtsalt toeks ning jõu-
da kõigini. Minu ülesanne on klassis olla tasakaalu-
kas ja vaikne abistaja – näen end selles rollis.   

Valisin eesti filoloogia juba gümnaasiumi viimase 
klassi kevadel. Kuigi erialase töö tegemisel on olnud 
pikk paus, pole mul kunagi tekkinud tunnet, et õp-
pisin vale eriala. Nüüd olen teist aastat koolis tagasi 
ja tunnen end seal hästi. Olen loomult optimist ja sü-
veneja. Ka õpetajana tasub suunata õpilasi materjali 
kaevuma. Arvan, et süvenemine tekitab lõpuks roh-
kem seoseid kui materjali rohkus. Õpilase areng on 
alati tähtsam kui järgmise peatüki aines. Tihti tekib 
tööplaani järgimise ja õpilaste tegeliku arengu vahel 
konflikt. Kuid õpetajana proovin selle koha peal võtta 

aja maha, et anda lapsele võimalus teema mõistmi-
seks. Eesti keele õpetajana loodan oma õpilastes teki-
tada tunde, et keel on midagi palju enamat kui õige-
kirjareeglid. Suunan neid vaatama, mis peitub sõnade 
taha. Õpetajana pean viima teoreetilise materjali õpi-
laseni, n-ö tõlkima selle keelde, mis õpilast puudutab 
ja mida ta endaga seostab. Ludwig Wittgenstein on 
öelnud, et meie keele piirid on meie maailma piirid. 
Nendest piiridest edasi astumiseks peab ka mõnikord 
pingutama. See tähendab, et keeli tuleb aeg-ajalt ka 
lihtlabaselt tuupida, kuni tekivad seosed ja siis klee-
puvad sõnad juba iseenesest külge. Ma tahan jõuda 
oma tööga selleni, et õpilane hakkab maailmast teist-
moodi aru saama või vähemalt näeb seda võimalust. 
Tooks siin paralleeli hea raamatuga, mis lugeja maa-
ilma muuta võib. Mõnikord nii juhtub ja siis on tege-
mist väikese imega. 

Inglise keele õpetaja Olesia Fondo
Olen inglise keele 
õpetaja ja mulle 
meeldib võõrkeeli 
õppida, kuna see 
muudab inimesi 
avatumaks, pakub 
uusi võimalusi. 
Olen õppinud 
nooremana ka 
prantsuse keelt ja 
soovin selle oskust 
täiustada. Soovin 
väga ka eesti keele 
selgeks saada.

Mul on 5- 
aastane õpetamis-
kogemus, õpetaja- 

kraad ja mulle meeldib inglise keel. See kombinat-
sioon tõi mind kooli. Loodan, et saan igavatesse õp-
petundidesse rõõmu tuua. Pean oluliseks, et õpilane 
on õpetatavast ainest huvitunud.

Vabal ajal meeldib mulle joosta, eelistan indivi-
duaalsporti meeskonnamängudele. Samuti veedan 

hea meelega aega matkates ja reisides. Kuna ma ise 
autoga ei sõida, siis näiteks Eestis algavad mu matkad 
sealt, kuhu bussiga pääsen. Praeguseks olen matka-
nud Ida-Eestis põhjast lõunasse, järgmisena sooviks 
avastada Lääne-Eestit ja saari.

Vene keele õpetaja Olga Filatova
Kõige tähtsam 
minu jaoks elus 
on  harmoonia 
iseenda ja ümbrit-
seva maailmaga, 
pere ja sõprade 
heaolu. Seetõttu 
hindan koolis sõb-
ralikku õhkkonda, 
avatust suhtluses 
ja huumorit.

Mul on palju 
hobisid: reisi-
mine, aiandus, 
lemmikloomad 
ja tikkimine. Tik-

kimine on minu lemmiktegevus ja peretraditsioon. 
Lapsena õpetas mind vanaema ja hiljem tikkisin ka 
koos emaga. Nooruses ma õppisin  kunstikoolis ja 
sain tikandimeistri kvalifikatsiooni. Viimastel aas-
tatel olen kasutanud tikandites ainult helmeid, tei-
nud ikoone ja maale, milles olen samuti kasutanud 
helmeid. Olen välja töötanud punutud helmestega 
lihavõttemunade kavandeid. Minu tööd on osalenud 
erinevatel näitustel.

Olen õpetaja, sest see on minu kutsumus ja  
lemmiktöö. Mulle meeldib see töö kõige rohkem, 
sest mul on võimalik iga päev lastega suhelda, jäl-
gida, kuidas nad kasvavad ja oma andeid avastavad. 
Laste optimism ja avatus kõigele uuele teeb mind 
õnnelikuks.

Kehtna koolis töötada on suur rõõm ja au minu 
jaoks, kuna siin on loominguline õhkkond, mille 
on loonud suurepärane kollektiiv. Palju on toredaid 
koolitraditsioone.

Kunstiõpetajate preemiareis Austriasse
Sügisese koolivaheaja eel lähetas Eesti  
Kunstikoolide Liit Austriasse Viini 
kunstimuuseumide ja kultuurieluga 
tutvuma kunstiõpetajaid üle Eesti. Eel-
nevalt oli toimunud õppeülesannete 
konkurss, millest edukas osavõtt oli osa-
lemise eelduseks.

Tihedamat kava oleks raske ette ku-
jutada – kaks mastaapset näituse- või 
muuseumikülastust igal neljal päeval 
andis kokkupuuteid nii modernse kui ka 
ajaloolisega.

On väga vajalik näha originaalkunsti 
ning saada seeläbi kinnitust ja inspirat-
siooni oma õpetajatööks. Siinkohal ta-
han innustada vanemaid külastama koos 
lastega näitusi ja muuseume, et tekiks 
harjumus ja oskus kultuurist osa saada 
– koolil on  õppekäikude võimalused 
napid. Viimatine Niguliste muuseumi 
külastuse organiseerimine näitas, et oli 
lapsi, kel väike varasem kogemus ja just 
seetõttu kahtlused kaasatulekuks. Otse-
ne kokkupuude kunstiga on hoopis mi-
dagi muud kui kunstiraamatu või arvuti 
kaudu.

Minu õppereisi toredamad hetked 
olid päris ootamatud – publiku reakt-
sioonide jälgimine mõne kütkestava 

teose ees andis emotsioone ja mõtteai-
net. Mees, kes ristatud kätega imetles 
Van Goghi maasikumaali, seisis tun-
ni möödudes ikka samas asendis. Või 
kuulus Gustav Klimti maal „Suudlus“,  
mille ümber tunglejate kohal heljus ta-
jutav õnne- ja rahulolutunne.

Viini suursugune arhitektuur,  õuna- 
struudel ja kunstiõpetajate aktiivne 
seltskond – suurepärane õppereis!

 
Saima Randjärv

kunstiõpetaja
Kehtna Kunstide Kool

Samastumine Robert Longo hiigelsuure söejoonistusega Albertina muuseumis. 
Foto: erakogu
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Mis toimub Kehtna valla raamatukogudes?
Kehtna Raamatukogus on täiskäigul tegus 
sügis, mille tipphetkedeks on olnud mit-
med üllatavad ja inspireerivad ettevõtmi-
sed.

Kuigi raamatukogukuu on selleks aas-
taks lõppenud, on Kehtna Raamatukogus 
jätkuvalt ruumi lugemiseks ja avastami-
seks. Oktoobris alustasime täiskasvanute-
le suunatud lugemisprogrammiga „Sügis-
särts“, mis kestab kuni detsembri lõpuni. 
Veel on aega liituda ja nautida lugemis- 
elamusi! 

Valla raamatukogud on koostanud eel-
mise perioodi laenutuste edetabelid. Eelis-
tused erinevad piirkonniti, andes aimu sel-
lest, millised raamatud kohalikke lugejaid 
enim paeluvad.

Raamatukogupäevad on igal aastal oo-
datud sündmus. Kehtna Raamatukogus 
avati fotonäitus „Minu liblikad“ autorilt 
Olga Sokk. Samuti toimusid toredad kooli- 
üritused, sealhulgas Kehtna Põhikooli 
esimese klassi muinasjutu lugemine, kus  
direktor luges lastele muinasjuttu „Lume- 
eit“ ja lapsed joonistasid hiljem oma lem-
miku paberile. Teise klassi õpilased käisid 
aga õpetaja Merikesega raamatukogu uu-
distamas ja raamatuid valimas.

Seekordne 11. öö raamatukogus tõi 
Järvakandi Raamatukokku suure hulga 
noori osalejaid: 25 1.–3. klassi last. Üri-
tus oli traditsiooniliselt täis tegevusi, mis 
aitasid lastel raamatukogus veedetud  
õhtust maksimumi võtta. Alguses ületa-
ti sõnajõgi, pandi sõbralikus ja lõbusas 
õhkkonnas ühiselt kirja käitumisreeglid. 
Lastele pakkus suurt meelerahu ka raa-
matute otsimise võistlus, millele järgnesid 
ühised mängud, lugemised ja toredate jut-
tude kuulamine. Lõpuks magati mõnusaid 
unetunde raamatukogu õhkkonnas.

Aasta kõige pimedamal ajal korralda-
vad Põhjamaade raamatukogud ja Põhjala 
Ühing alates 1997. aastast Põhjamaade 
raamatukogunädalat, mis alates 2018. 
aastast kannab Põhjamaade kirjanduse 
nädala nime. Selle kirjanduse nädala raa-
mes toimus Järvakandi Raamatukogus ka 
õhtuhämaruses ettelugemine täiskasvanu-
tele ja hommikuhämaruses  ettelugemine 
koolilastele.

Samuti tähistati üleriigilist etteluge-
misepäeva Järvakandi Pesamuna Laste- 
aia rühmades, kus saadi osa põnevast lu-
gemisseiklusest. Vanema rühma lapsed 
kuulasid Margit Saluste raamatu „Illikuku 
jutustab” lugusid, samas kui nooremad 
said nautida Helena Kochi teost „Looma- 
aed lasteaias”. Kõige väiksematele rüh-
madele loeti omakorda Elle-Eha-Lea 
Kalde kirjutatud toredat juttu Kikimoora 
elust.

Raamatukoguöö toimus ka Lelle Raa-
matukogus, olles juba traditsiooniks saa-
nud üritus, mida lapsed ootavad suure 
õhinaga. Seekordki oli osavõtjaid rohkes-
ti. Õhtul sirviti uusi lasteraamatuid, lahen-
dati mõistatusi ja meisterdati. Programmi 
kuulus ka filmi vaatamine, mängimine ja 
tantsimine, enne unele minekut aga loeti 
unejuttu. Hommikul ärgati mõnusa pann-
koogilõhna peale ja kojuminekuga ei kii-
rustanud keegi – lastel oli kahju lahkuda. 
Ootused järgmise raamatukoguöö suhtes 
on juba kõrged.

Eidapere Raamatukogus tähistati 23. 
oktoobri õhtul Eesti raamatu päeva. Raa-
matuhuvilised jagasid omavahel lugemis-
elamusi, arutati raamatute mõju ja tähen-
dust igapäevaelus. Kogunenud seltskond 
jagas soovitusi raamatute valikuks, mis 
muutis iga raamatusõbra südame soojaks. 

Järgmine kord kohtutakse detsembris. 
Põhjamaade hommikuhämaruse etteluge-
misest said osa ka Eidapere lapsed.

Valtu Raamatukogus toimus põnev kü-
laskäik, kui Valtu Põhikooli 1. klassi õpi-
lased tulid raamatukokku oma teadmisi ja 
huvisid avardama. Lapsed laenutasid en-
dale huvipakkuvaid raamatuid, nautides 
lugemisrõõmu ja avastades raamatute uut 
maailma.

Täiskasvanutele mõeldud riiulitel oli 
raamatukogukuul välja pandud hulgali-
selt eesti kirjanike teoseid, mida laenutati 
rohkelt ja mis olid populaarsed. Erilised 
soovitused aitasid külastajatel mõista eesti 
kirjanduse mitmekesisust ja väärtust.

Valtu Raamatukogu on oma aktiivsete 
tegevustega kogukonna poolt armastatud 
paik, kus leidub tegevust igale vanusele! 
Üks Valtu Raamatukogu eripärasid on 
veebiviktoriinid, mis toimuvad regulaar-
selt raamatukogu Facebooki lehel. Viima-
ne viktoriin oli pühendatud eesti kirjan-
dusele ja küsimused koostas Helgi Sussi. 
Küsimused olid huvitavad ja süvitsi mine-
vad, pakkudes osalejatele mitte ainult vas-
tamise rõõmu, vaid ka väärtuslikku teavet 
küsitava isiku või objekti kohta.

Valtu Raamatukogus toimus ka erili-
ne ettevõtmine, kui Rapla Gümnaasiumi 
õpilane oli üheks päevaks töövari. See oli 
suurepärane võimalus tutvuda raamatu- 
kogutöö igapäevaeluga ja saada uusi ko-
gemusi.

Raamatukogunädalal toimusid ka eri-
lised muusikaelamused. 21. oktoobril oli 
Kehtna Raamatukogus lamamiskontsert 
„Tähejutt gongihelide saatel“, mis oli 
unustamatu õhtu, kus gongide ja Pille võlu- 
hääle maagiline kooslus viis kuulajad lõõ-
gastusse ja mõtlikkusse olekusse.

Keava Raamatukogus toimus kaks õh-
tut kestev eriline üritus, kus külastajad said 
nautida maalikunsti ja muusikat. Näitusel 
„Maalil on kõla“ eksponeeriti kohaliku 
kunstniku Anneli looduspilte, millele lisas 
muusikalist vürtsi kunstnik ise, mängides 
klaveril oma improviseeritud meloodiaid. 
Üritus tõi kokku kunstihuvilised, pakku-
des silmailu ja meeliülendavat kogemust.

Kehtna Raamatukogul on väga oluline 
aasta, sest juba 110 aastat on raamatu- 
kogu pakkunud lugemisrõõmu ja teadmi-
si. Sünnipäevanädala jooksul tähistati raa-
matukogude tähtpäevi Kehtnas, Lelles ja 
Järvakandis. Kehtna Raamatukogul täitus 
110 aastat, Lellel 100 ja Järvakandil 95 aas-
tat. Tähistamine tõi kokku raamatukogu- 
töötajad, endised ja praegused juhatajad 
ning koostööpartnerid.

Pidulikul kokkusaamisel astusid üles 
muusikud Tarmo Selter ja Kristina Ru-
der, kes esitasid luulepõimiku, mis oli täis 
nostalgiat ja soojust. Üritust toetas Eesti 
Kultuurkapital Raplamaa. Sünnipäeva tä-
histamine oli eriline hetk, kus mõtlesime 
raamatukogude ajaloole ja tulevikule.

23. oktoobril said Kehtna Raamatuko-
gu töötajad osaleda koolituspäeval Kohila 
Keskkonnahariduse Keskuses. Avastati, 
kuidas mikroplasti probleem meid kõiki 
puudutab ning kuidas igaüks saab anda 
oma panuse keskkonna kaitsmiseks. Ko-
hila Raamatukogus arutleti ühiselt, kuidas 
muuta raamatukogud veelgi atraktiivse-
maks ja ajakohasemaks.

Veel üks erakordne külaline astus 
Kehtna Raamatukogus lavale 1. novemb-
ril. Raadiohääl Märt Treier tutvustas oma 
uut raamatut „Ära. Laulud laokil inimes-
test“, pakkudes kuulajatele sooje lugusid 
elust ja loomingust. Kui olete kuulnud 

„Sind otsides“ või „Eestimaa uhkus“ saa-
teid, teate kindlasti, et Märt Treier on tõe-
line rääkimis- ja lugemismeister. Raamat 
on nüüd saadaval Kehtna Raamatukogus, 
nii et kui veel ei ole lugenud, siis nüüd on 
suurepärane aeg!

Kehtna Raamatukogul on palju tore-
daid hetki, mida meenutada. Valisime väl-
ja meeldejäävamad hetked viimase küm-
ne aasta jooksul ja jagasime neid rõõmuga 
meie raamatukogu Facebooki lehel. Meil 
on ka uus väljapanek, mis viib külastaja 
läbi raamatukogu ajaloost ja toimetustest, 
pakkudes pilguheitu nii toredatesse üritus-
tesse kui ka raamatute igapäevasesse ellu. 
Lisaks on ekspositsioonis Kehtna Põhi-
kooli õpilaste vahvad joonistused!

Aastaring on taas täis saamas. Selle 
aastanumbri sisse mahub veel mitmeid 
huvitavaid ja meeleolukaid tegevusi raa-
matukogudes. Oodata on näiteks helkuri 
ja jõulukaartide valmistamise töötuba, 
päkapiku kolmapäevasid, raamatujutte 
kohvilauas, näitust „Raudteejaamade saa-
tus“ ning teisigi põnevaid väljapanekuid. 
Kehtna Põhikoolis toimuva jõululaada 
ajal on raamatukogu avatud. Tulemata ei 
jää ka jõulubingo.

Kehtna Raamatukogu koos haruraa-
matukogudega on endiselt elav ja arene-
misvõimeline koht, kus ei lõpe raamatute 
lugemine, vaid toimub ka palju muud põ-
nevat. Tule ja saa osa meie tegemistest – 
Kehtna valla raamatukogud ootavad sind!

Eve Rõuk
Kehtna Raamatukogu direktor

Noortevolikogu projekt pakkus väärtus-
likke õppetunde ja tõi noored kokku
Kehtna valla noortevolikogu taotles sel ke-
vadel rahastust Eesti Noorteühenduste Liidu 
noorte osaluse fondist, et läbi viia noorte seas 
vestlusõhtuid ning tugevdada meeskonna 
ühtsust meeskonnaüritusega. 

Vestlusõhtud noortele
Vestlusõhtud toimusid neljas piirkonnas: Kae-
reperes, Kehtnas, Järvakandis ja Eidaperes. 
Iga üritus pakkus noortele võimalust arutleda 
kohalike probleemide ja arendusvõimaluste 
üle. Noored tõid esile spordivõimaluste, skate- 
parkide, kultuuriürituste ja paremate trans-
pordilahenduste vajaduse. Kuigi osalejate arv 
jäi mõnes piirkonnas tagasihoidlikuks, andsid 
kogunenud noored väärtuslikku tagasisidet.

Kaerepere vestlusõhtul noori küll ei osa-
lenud, kuid korraldajad ei lasknud sellest end 
heidutada. Hoolikas ettevalmistus ja hilisem 
analüüs pakkus kasulikke õppetunde, kuidas 
tulevikus noori paremini kaasata.

Kehtna vestlusõhtul oli fookus noorte 
üritustel. Noored unistasid jõuluballist, Hal-
loween’i peost ja tantsulaagrist.

Järvakandi vestlusõhtu toimus vabas 
õhus, pakkudes osalejatele lõõgastavat õhk-
konda. Räägiti nii skate-pargi vajadusest kui 
ka transpordiprobleemidest, mis piiravad 
noorte liikumisvõimalusi.

Eidapere vestlusõhtul olid teemadeks 
tantsutreeningud, skate-park ning noortekes-
kus. Noored tõid esile ka rongi- ja bussiliiklu-
se parendamise vajaduse.

Meeskonnapäev – ühtsuse ja inspirat-
siooni allikas
Projekti üheks kõrghetkeks oli meeskonna-
päev, mis pakkus suurepärast võimalust tiimi 
tugevdamiseks. Päev algas põgenemistoa 
külastusega Pärnus, kus meeskonnaliikmed 
lahendasid ülesandeid keskmisest ajast kii-
remini. Järgnes lõõgastav ja lõbus aeg Pärnu 
Keskuses ning Jõe Puhkekülas, kus veedeti 
ühiselt aega Järva valla noortevolikoguga.

Osalejad tõid esile meeskonnapäeva posi-
tiivse mõju – vabamas keskkonnas toimunud 
arutelud aitasid tugevdada meeskonnatunnet 
ja pakkusid uusi ideid tulevasteks projekti-
deks.

Sündmused toimusid tänu Eesti Noorte-
ühenduste Liidu ning Haridus - ja Teadusmi-
nisteeriumi toetusele.

Noortevolikogu tänab kõiki, kes projektis 
kaasa lõid, ning ootab põnevusega tulevasi 
ettevõtmisi!

Killu Sika
spordi – ja noorsootööspetsialist

Kandideeri Kehtna valla 
noortevolikogusse ja muuda 
oma kodukoha tulevikku!
Kas oled 13–26-aastane noor, kes elab või õpib Kehtna valla ter-
ritooriumil? Kas hoolid oma kodukohast ja soovid kaasa rääki-
da noorte jaoks olulistes küsimustes? Kui jah, siis on sul suure-
pärane võimalus kandideerida Kehtna valla noortevolikogusse!

Kehtna valla noortevolikogu on nõuandva õigusega noorte 
osaluskogu, mille peamine ülesanne on esindada valla noorte 
huve ja seisukohti. Noortevolikogu on aktiivne partner Kehtna 
vallavalitsusele ning noorte hääl, kes aitab kaasa vallaelu pare-
maks muutmisele.

Kandideerimine
Kandideerida võivad kõik noored vanuses 13–26, kes elavad 
või õpivad Kehtna vallas. Noortevolikogu liikmed valivad valla 
noored demokraatlikul teel üheks aastaks..

Kui soovid kandideerida, täida kandideerimisavaldus hil-
jemalt 01.12.2024. Kandideerimisavalduse avamiseks kasuta 
plakatil olevat QR-koodi.

Noortevolikogu valimised toimuvad koolides ja noortekes-
kustes 09.–13.12.2024.

Ära lase oma võimalust mööda ja aita kujundada Kehtna 
valla noorte tulevikku! Lisainfo saamiseks jälgi Kehtna valla 
ametlikke kanaleid ja noortevolikogu sotsiaalmeediat.

Ole muutus, mida soovid näha oma kogukonnas!

Killu Sika
spordi – ja noorsootööspetsialist
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Keava alevik.
Pildi vasakult MTÜ Keava HKS juhatuse liikmed: 
Janis Jõgi, Hendrik Ross, Lauri Puhkan.Pildilt puudu juhatuse liikmed Reili Kuusemäe ja Leidi Volke.

Mart Villig

Pildi vasakult: Eline Villig ja Hele Israel
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RAPLAMAA AASTA TEGU 2024 
Paluküla teenindusmaja rajamine
MTÜ Lumider, Raul ja Lauri Mölder

Väga kaua oodatud Paluküla Teenindusmaja sai valmis ja avati 7. septemb-
ril. MTÜ Lumider ehitas Palukülla maja, mida sportlased, tervisesportla-
sed ja liikumisharrastajad saavad kasutada. Hoones on suurem saal, kus 
inimesed saavad puhata, vajadusel soojas olla ja kohvi-teed juua. Saalist 
avaneb võimalus liikuda olemasolevate maakivimüüritiste vahele rajata-
vale terrassile, kuhu suviti saab paigaldada ka välikohviku. Hoones on veel 
üks suurem ruum sportimisvarustuse laenutuseks ja piletimüügiks, üks 
tava- ja üks invatualett ning kaks riietusruumi (meestele ja naistele) koos 
pesemisvõimalustega. Maja on avalikus kasutuses aastaringselt. Palu- 
küla teenindusmaja on ka Paluküla ja Lelle kogukonna kasutada kui kogu- 
konnamaja, kus saab pidada külakoosolekuid, koolitusi ja muid sündmusi. 

 Projekti eestvedaja Raul on panustanud väga palju kohalikku ellu, 
noortesse ja valla sporti. Ta on võtnud suuresti südame asjaks Kehtna valla 
terviseradade edendamise ja liikumisvõimaluste parendamise. Paluküla 
mäe jalamil olid ohtlikud kivimüürid. Eestvedaja tegi projekti nende taas-
tamiseks. Seejuures oli võimalik kõigil soovijatel käia koolituse raames 
õppimas vanade kivimüüride taastamist.

PARTNERLUSKOGU ERITIITEL
Kehtna valla kroonikad ja teised ülesvõtted YouTube'is
Aare Hindremäe

Aare Hindremäe on alates 2003. aastast filminud Kehtna valla kroo-
nikaid, et jäädvustada vallas toimunud olulisemad sündmused aja-
loo tarvis. 2003. a esimene kroonika kajastab  president Rüütli külas-
käiku Valtu Seltsimajja. Tänaseks on Kehtna valla kroonikate hulk 
kasvanud üle 200 ja  on oma järjepidevusega unikaalne kogu Eestis.  
Uudne selle tegevuse juures on see, et 2024. aastal alustas Aare video-
te üleslaadimist omanimelisel YouTube'i kanalil, et need oleksid kõigile 
huvilistele kättesaadavad. Samuti on Aarel suur panus kogu maakonna 
olulisemate sündmuste jäädvustamisel. Tänaseks on  Aare salvestatud ja 
üleslaetud videote arv üle 1200. 

RAPLAMAA KULTUURIRIKKUSE TEGU
Raplamaa Kaasaegse Kunsti Keskuse püsiv valguslahendus
Raplamaa Kaasaegse Kunsti Keskus, Kairi Orgusaar, Meelis  
Tähepõld ja Raplamaa kunstnike kogukond

Raplamaa Kaasaegse Kunsti Keskus on järjekindlalt ja nähtavalt sisus-
tanud üht maakondliku kultuuri olulist arengusuunda, kohaliku kultuuri 
sidumist avarama kultuurisituatsiooniga. Oma unikaalse näituseruumiga 
on keskus juba üle 10 aasta „toonud maale“ professionaalset tippkunsti 
nii Eestist kui rahvusvaheliselt areenilt. Pea iga näituse juurde on kuulu-
nud ühekordne valguslahendus, mida iga kord tuli eraldi paigaldada. 2024. 
aastal tegi keskus suure sammu edasi ja paigaldas näituseruumi mastaapse 
statsionaarse tipptehnoloogilise valgustussiinide karkassi ja kaasaegsed 
valgustid, mis võimaldavad luua väga nõudlikke ja unikaalseid valgus- 
lahendusi. 

Ingliste kerksuskeskuse väljaarendamine
Ingliste Arendusselts, Kaisa Vahtmäe
 
Ingliste kerksuskeskuse arendamine algas 2023. aastal, mil selts ostis ge-
neraatori. 2024. aasta jooksul tegeleti keskuse projektiga hoogsalt. Täna-
seks on Ingliste Haridus- ja Kultuurikeskuses valmidus üleminekuks auto-
noomsele elektrivarustusele ja olemas gaasiküttel pannid, gaasisoojendid, 
välivoodid ja toidunõud kriisiolukorraks. Seda tänu Siseministeeriumi ja 
Kodanikuühiskonna Sihtkapitali kodanikuühiskonna innovatsioonifondi 
toetusele. 2. aprillil toimus Inglistel Raplamaa Partnerluskogu, Pääste- 
ameti ja Eesti Külaliikumise Kodukant seminar „Kuidas valmistuda krii-
siks?“. 9. septembril toimus Päästeameti kriisiks valmistumise koolitus, 
mille viis läbi Rapla ja Kohila komando pealik Tauno Sau. 

Ingliste Arendusselts asutati 2001. aastal eesmärgiga, et kõikide ühis-
kondlikult teostatavate projektide rahastus saaks käia ametlikult läbi piir-
konnas asuva juriidilise isiku. 23 aasta jooksul on läbi viidud suur hulk 
erineva eelarvemahuga õnnestunud projekte. Piirkonda on projekti raha-

dega toodud ca 350 tuhat eurot. Projektide rahastamisel on restaureeritud 
Ingliste mõisahoone koos abihoonega (Kultuuriait), ehitatud Ingliste par-
ki uus kaarsild, hooldatud parki, läbi viidud külapäevi, kodukohvikute 
päevi, kogupereüritust „Tori hobusega Raplamaal“ ja kooli kokkutule-
kuid. Eraldi väärib ära märkimist seltsi kirjastustegevus. Välja on antud 
7 raamatut: neist 3 kogukonna raamatut, 2 väljaspool kogukonda ja 2 
lasteraamatut.

Rapla ja Kehtna valla mõisate jooksusarjad
SK Team Kehtna MTÜ, Taivo Tüvist

Rahvaspordi liikumissari, mis tõi rahva sportima ja tutvustas Raplamaa 
unikaalseid vaatamisväärsuseid. Tegevusega oli kaasatud lai elukaar: osa-
leda said kõik esimesest sünniaastast kuni kõrge eani. Jooksed, kõnnid. 
Kehtna valla mõisate jooksud toimusid maist juunini ja Rapla jooksud 
augustis. Kokku toimus 11 jooksu. Osales üle 1100 inimese, sh 500 uni-
kaalset osalejat. Üks sari sisaldas 3 erinevat distantsi. Unikaalne väärtus 
oli iga mõisa peahoone 3D-siluetiga medal, mis andis täpsemalt aimu sel-
le mõisa suursugusest. Mõisate omanikud korraldasid jooksjatele ekskur-
sioone, mille vastu oli suur huvi. Tegevuse mõju oli inimeste suurenenud 
huvi rahvaspordiürituste vastu ja nendest osavõtt. Team Kehtna korraldas 
veel mitmeid sarju ja sündmuseid (nt triatlonisari). 

Noorte Neljapäevad Lelles
Astrid Otsa, Mariina Madisson

 
Lelles puudub noortetuba ja koht, kus noored saaksid koos käia. 2024. 
aasta oktoobrist kuni kevadhooaja lõpuni  toimusid Noorte Neljapäevad. 
Programm pakkus igal neljapäeval kohalikele noortele erinevaid tegevu-
si. Koos käidi üldjuhul rahvamajas ja toimusid ka väliüritused (uisuplat-
sil, külaplatsil jne). Tegevusse kaasati ka aktiivseid lapsevanemaid, sest 
igaks korraks oli vaja otsida uusi ja huvitavaid teemasid. Kuna noortel 
tekkis koos käimise harjumus, jätkati Noorte Neljapäevadega ka sellelgi 
sügisel. 

Tegevus ei olnud Lelle Rahvamaja töö osa, vaid eraldiseisev vaba-
tahtlik algatus.
 
MTÜ Klaasipealinna Kool loomine ja tegevus
MTÜ Klaasipealinna Kool

 
Märtsis asutati Järvakandis MTÜ Klaasipealinna Kool. Luues sõnastati,  
et kõiki osalisi seob ühine soov luua Järvakandi Kooli elujõuline kogu-
kond, mis toetab ja rikastab kooli hariduselu, sporti ja kultuuri. MTÜ 
alustas suure hoo ja entusiasmiga kohe kooli spordiplatsi rajamisega 
koostöös kooli, kogukonna ja Kehtna vallaga. Kõlasid kutsungid: „Pane 
ka õlg alla ning toeta Järvakandi lastele ja elanikele uute ägedate vaba aja 
veetmise ja sportimisvõimaluste loomist!“ Koheselt valmis MTÜ kodu-
leht ja info Ando platsi rajamisest hakkas silma sotsiaalmeedias. Kõigil 
on võimalus seda projekti toetada ning ülevaadet toetustest ja tehtud töö-
dest jagavad MTÜ juhatuse liikmed. Märkimisväärne on, et idee kasvas 
välja kooli hoolekogust ja tänu Airika Troosti südika tegutsemisele ning 
tublidele kogukonnaliikmetele ja ettevõtlikele vilistlastele.
 
Vastupanuvõitluse 80. aastapäeva tähistamine Raplamaal
Aare Hindremäe

22. septembril möödus vastupanuliikumisest ja Otto Tiefi valitsuse moo-
dustamisest 80 aastat. Sel päeval toimusid mitmel pool üle Eesti seda 
tähistavad sündmused. Kesksel kohal olid üritused Rapla vallas. Rapla 
kirikus toimus Eesti riigivanemate ja Otto Tiefi valitsuse liikmete mä-
lestusjumalateenistus. Peale kirikuteenistust siirduti Uuskülasse Sildema 
talusse, kus 135 aastat tagasi sündis tulevane valitsusjuht Otto Tief. Tallu 
viiva tee ääres avati Otto Tiefi elu kajastav infotahvel. Projekti eestvedaja 
oli Aare Hindremäe, kellel on eelnevalt kogemused sarnaste sündmuste 
läbiviimisel. 

Ingliste väliraamatukogu ja lugemispingi rajamine
Pille Matt

Ingliste aktiivne kodanik Pille Matt tuli välja ideega, et Ingliste kauni 

jõe ääres võiks olla lugemispink. Selle juurde lisandus kohe ka väliraa-
matukogu, et oleks võimalik kohapeal võtta raamat ja lugeda. Pille ise 
meisterdas kõik vajaliku valmis ja koos heade abilistega sai kõik püsti 
*pandud. Leian, et Ingliste väliraamatukogu ja lugemispink on väga  
ainulaadsed. Ei tea, et Rapla maakonnas teist sellist oleks. Ehk on see 
heaks eeskujuks ka teistele piirkondadele. Tänu Pillele on Inglistel väga 
mõnus koht mõtlemiseks, lugemiseks ja sõpradega koos olemiseks.

Rapla toiduringluskapi ja toidupäästmise uus hoog
MTÜ Rapla Toiduringlus, Edithe Kase

Edithe Kase on toidukapi uue perenaisena kapi tõeliselt vingelt käima 
pannud! Lisaks hooajalistele aiasaadustele ja hoidistele inimeste kodu-
dest jõuab kappi ka üle jäävat toitu kauplustest ja tootjatelt. Toidukapi 
Facebooki grupp on aktiivne ja informatiivne. Käesoleva aasta märt-
sis asutatud MTÜ Rapla Toiduringlus on aasta jooksul korraldanud nii 
päästetud toiduga kokkamise linna keskväljakul kui ka hoidiste õpitoa. 
Kohtumistega juhitakse tähelepanu toidukao vähendamisele ja antakse 
osalejatele väärt teadmisi sellest, kuidas toiduga nutikalt ümber käia. 
Nähes Facebooki grupis jagatavatel piltidel toidukogust, mis on kapist 
selle aasta jooksul läbi käinud, võib ka öelda, et kapp on heaks abiliseks 
neile, kel teinekord raske ise toidulauda katta. 

2023. aasta sädeinimese nominent Asta Paeste

Asta Paestel täitus 1. jaanuaril 90 eluaastat. Hoolimata oma vanusest, 
jätkub tal sära ja energiat olla aktiivne kogukonna liige. Asta hoiab hoo-
lega silma peal oma koduvallas toimuval ja lööb kaasa igal üritusel. 
Endise Järvakandi Kooli õpetajana, kus ta pidi motiveerima „Tootsi“ 
klassis õppivaid lapsi, on Asta nõudlik ka kogukonna liikmena. Kui 
midagi on viltu, haarab Asta-tädi telefoni ja küsib aru. Astat teavad ja 
tunnevad kõik, kes viimase poole sajandi jooksul Järvakandi Koolis on 
õppinud. 

Kirgliku koduloo uurijana avas Asta Järvakandi Kooli keldriruumi-
des ajalootoa ja asus ise sinna perenaiseks. Väikest muuseumit mee-
nutav ruum pakub vilistlastele äratundmisrõõmu ning praegustele õpi-
lastele huvitavat ja harivat õppematerjali. Ajalootoa loomine innustas 
Astat raamatu kirjutamisele, mille tarbeks kogus ta rohkelt materjale. 

Kehtna vallaga seotud Raplamaa aasta teo, küla ja  
sädeinimese nominentide lühitutvustused

Foto: Aare Hindremäe
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Kehtna vallaga seotud Raplamaa aasta teo, küla ja  
sädeinimese nominentide lühitutvustused

2019. aastal, kui tähistati Järvakandi klaasitootmise ja kooli loomise 
140. aastapäeva, esitles Asta oma esimest ja mahukat, ligi 300-lehekül-
jelist raamatut. Järvakandi Kooli ajaraamat sai pealkirjaks „Üksmeel“. 
See ei jäänud aga viimaseks. Viis aastat hiljem, taas Järvakandi Kooli 
juubeliaastal tuli trükikojast uus ja värske raamat. Järvakandis on aja 
jooksul olnud mitmeid väljapaistvaid isetegevuskollektiive, sportlasi, 
kultuuritegelasi ja ühiskondlikult aktiivseid inimesi. Nii sündiski kogu-
konnast raamat, milles on neli osa, igas neist lugusid mitmest kandist. 
Raamatu pealkiri võib esialgu tunduda kummaline – „Järvakandi kan-
dilised kultuurilood“ –, kuid see annab siiski vihje, et tegemist on lugu-
dega igast kandist. Raamat sisaldab rohkesti pildimaterjali ja põnevaid 
meenutusi umbes 600 leheküljel. 

2024. aasta sädeinimese nominent Kaisa Vahtmäe

Kaisa Vahtmäe on olnud Ingliste külavanem alates 21. aprillist 2016. 
Ta on selles ühiskondlikus usaldusametis juba kaheksa aastat kohuse-
tundlikult ja vägagi edukalt olnud. Hea ja julge suhtlejana on ta ava-
tud uutele ideedele, keskendunud lahendustele ning pidanud oluliseks 
noorte kaasatust. Kaisa hoolib kodukandi käekäigust, kirjutades läbi 
aastate edukaid projekte, mis on aidanud ellu viia väga erinevaid ette-
võtmisi, alates kettagolfi raja arendamisest kuni kriisivalmiduse tõst-
miseni. Kogenud sündmuste korraldajana hindab Kaisa koos tegemist, 
kohusetundlikkust ja traditsioone. Vabatahtlik eestvedaja roll on teda ka 
tugevalt arendanud ja õpetanud nägema suuremat pilti. Kaisa on em-
paatiavõimeline juht, kes oskab alati kompromisse leida.

Kogukonna liikmed on Kaisat iseloomustanud järgnevalt: „Ei ole 
asju, mis jääks tegemata, Kaisa leiab alati lahenduse ja võimaluse. 
Nagu öeldakse – õige inimene õiges kohas! Küla vajas värskust ja 
Kaisa selle värskuse tõi!“

 2023. aastal oli Kaisa SA Kodanikuühiskonna Sihtkapitali kogu-
konna eestvedaja stipendiumi saaja. 

2023. aastal oli Ingliste Raplamaa aasta teo nominent: üheskoos soe-
tati Ingliste piirkonnale generaator toetusega „Ole valmis – kogukonda-
de võimestamine kriisideks valmistumisel“. Generaatori ostu rahastati 
projekti toetuse ja vabatahtlike annetajate toel. Projekti kirjutas Kaisa 
Vahtmäe. 

2024. aastal oli Kaisa volikogu kogukonnakomisjoni liikmena  
Kehtna valla külade infoõhtu peamine korraldaja. 

Kehtna valla 2023. aasta küla tiitli saamisega seoses tekkis kogu-

konna aktiivil idee, et sellest tunnustusest peaksid kõik osa saama ning 
seda tuleks aasta külale vastavalt tähistada. 

Käesoleva aasta augustis korraldati selle puhul Inglistel kogukonna-
päev, mille üheks tähtsamaks osaks olid kodukohvikud ning väliraama-
tukogu avamine.

Juba üle kümme aastat on Inglistel korraldatud advendikohvikut, 
mille raames toimub verivorstifestival. Traditsioonilised on ka iga- 
aastased talgupäevad ja 24. veebruari ühine lipuheiskamine. Kogukonna  
üritused toimuvad koostöös kohalike inimeste, MTÜ ja ettevõtjatega.

Ingliste märkab oma inimesi, antakse välja oma piirkonnas tiitleid, 
nagu aasta isa ja vanaisa, aasta ema ja vanaema, ja tunnustatakse piir-
konda panustanud tublisid inimesi aunimetusega Ingliste Lehemedal. 
Ingliste Lehemedal on Ingliste piirkonna kogukonna kõrge tunnustus 
inimesele, kes on aasta jooksul kõige rohkem küla arengusse panus-
tanud. 

 Kaisa on kuulunud piirkonna aktiivsete eestvedajate hulka juba 
enne külavanemaks saamist 2016. aasta kevadel. Teist perioodi esindab 
ta Ingliste piirkonda Kehtna Vallavolikogu kogukonnakomisjonis. 

RAPLAMAA AASTA KÜLA 2023
2023. aasta küla laureaat Ingliste küla

Ingliste küla asub Kehtna valla põhjapiiril. Ingliste külakeskuses asu-
vast mõisapargist voolab läbi Keila jõgi. Ingliste küla on Ingliste külade 
piirkonna keskus ning piirkonda kuuluvad veel Lau, Pae ja Saidapere 
külad. Piirkonnas tehakse aktiivselt koostööd, et mitte väikseid külasid 
üksi jätta. 

2001. aastal loodi MTÜ Ingliste Arendusselts, mille tegevuse 
eesmärgiks on piirkonna elu edendada. 2006. aastast on külal vaba- 
tahtlikest koosnev aktiiv, keda juhib külavanem. Seltsi ja küla- 
aktiivi koostöös korraldatakse kohapeal üritusi ning viiakse ellu projek-
te. Suuremad projektid, mis arendusselts on külas algatanud: jalakäijate 
silla ehitus (mille eesti saadi Kehtna valla aasta teo auhind), Ingliste 
mõisa ait-kuivati renoveerimine, Ingliste korvpalliplatsi rekonstrueeri-
mine, kettagolfiraja ehitamine, Ingliste kerksuskeskuse arendamine jne. 

Ingliste külas on tunda, et aktiivse juhtimise ning tegevuste juures on 
külaelanikud muutunud üha osavõtlikumaks ning kogukonna inimesed 
tajuvad üha rohkem koostegemise võlusid ja saadavat positiivsust. Ko-
halikud käivad ise välja ideid, mida oleks vaja külas/piirkonnas ära teha 
ning löövad kaasa ideede ellu viimisel.

Põhiline organisatsioon, kes korraldab piirkonna rahastust ning te-
gevuste koordineerimist, on MTÜ Ingliste Arendusselts. Tegevusi viib 
ellu Ingliste külaaktiiv. Talvisel hooajal käib koos naiste käsitööklubi. 
Kord kuus käivad kultuurimajas koos Ingliste piirkonna pensionärid. 

Ingliste külas asub lasteaed, kus on sisuliselt kogu aeg kohad täis. 
Lisaks on samas majas raamatukogu. 

Seltsi ja külaaktiivi koostöös korraldatakse kohapeal üritusi ning 
viiakse ellu projekte. Aastate jooksul on välja kujunenud rida tradit-
sioonilisi ettevõtmisi: Ingliste piirkonna külavanemate tänuõhtu, vaba-
riigi aastapäeva tähistamine ühise hommikusöögiga, jüriööjooks koos 
Ingliste Tasuja ja Tasujapoja välja selgitamisega, „Teeme ära“ koris-
tustalgud, kodukohvikute päevad, sügispidu ning aasta lõpeb advendi-
kohvikuga.

Ingliste küla ajalugu on talletatud kahte väga mahukasse raamatus-
se. Esimesena anti 2018. aastal välja küla ajalugu kajastav teos „Ingliste 

sõnas ja pildis“. 2023. aastal ilmus teine sama mahukas raamat – „Ing-
liste hariduselu sõnas ja pildis“. Ingliste külade piirkonnas elab kroonik 
Aare Hindremäe, kes väga aktiivselt talletab kogu piirkonna ajalugu nii 
kirjas, pildis kui ka videos.

 2023. aasta alguses saadi Päästeametilt toetus generaatori ostmi-
seks. Sellele lisandus kohalike ettevõtjate ja elanike oma panus ning 
osteti korralik generaator. 

2024. aasta küla nominent Keava alevik

Keava on küll üks vanemaid asulaid Eestis – esmamainimine oli piir-
konnas asunud linnuse tõttu vene kroonikates 1054. aastal (Kedipiv) 
–, aga alles 20. sajandi alguses tekkis raudtee arenguga Keava asula 
sellisel kujul, nagu me teda täna teame ja tunneme. 

Keava kogukonna suurem aktiiviseerumine algas 2014. aastal V  
kodukandipäeva korraldusega, kui juba 2001. aastal asutatud MTÜ 
Keava Haridus- ja Kultuuriselts (MTÜ Keava HKS) sai 2014. aastal 
uue juhatuse ja külavanema ning asus hooga arenema ja kodukandi- 
päeva raames tegutsema. Järgnesid tegusad aastad, mil korrastati  
suveaed, parkmets, raamatukogu ümbrus ja rajati suursugune peenar  
Keava transpordisõlmede tuiksoonde. 2018. aastal rajati EV100 kin-
gitusena värske ilme saanud raudteejaama parkla juurde tammedest  
allee kooliminevatele lastele ja Keava suveaeda laste mänguväljak tänu  
Kodukandi EV100 projektile. 2020. aastal uuendati KOP kevadvooru 
toel suveaias laululava koos uue tantsupõranda ehitusega ning sama  
aasta sügisel soetati KOP sügisvooru toel MTÜ-le uus murutraktor 
haljasalade hooldamiseks. 

Jätkuvad ammused traditsioonid nagu jaanipäev, kodukandipäev 
(iga viie aasta tagant – 2024. aastal oli VII), muinastulede öö ja  
lipuheiskamised nii vabariigi aastapäeval kui ka taasiseseisvumise  
aastapäeval. On tekkinud ka kaks uut traditsiooni – 1.juunil lastekaitse- 
päeva mängupäev lastega ja novembri alguses toimuv suurejooneline 
Keava rajooni lõikuspidu koos MTÜ sünnipäevaga. 

Siiani tegelesime oma südameks oleva parkmetsa ja suveaia aren-
damisega. Keava uus arenguplaan on ette võtta endise koolimaja 
renoveerimine ja arendamine kaasaegseks kogukonnakeskuseks. 
Arendatakse kvaliteetset avalikku ruumi, sh inimesi kokku toovat ja 
atraktiivset keskväljakut, vabaõhuüritusi võimaldavat uut laululava, 
vabas õhus sportimist ja liikumist võimaldavat taristut (välijõusaal, 
matkarajad). 

Keava HKS MTÜ talletas oma ajalugu tublilt eelmise külavanema 
Seily Sõgel-Raidi poolt MTÜ kodulehele 2022. aastani. MTÜ uus 
juhatus püüab selle järjepidevuse varsti taastada ja seda tööd tulevi-
kus jätkata. Täna talletatakse kõik sündmused Keava HKS Facebooki 
lehe. Pea igast suuremast sündmusest tehakse ülevaade ka artikli näol 
Kehtna valla ajalehte Valla Vaatleja ja artiklid meie sündmustest on 
olnud samuti Raplamaa Sõnumite veergudel.

Keava inimesed on nii ühtsed, kokkuhoidvad ja koos tegutsevad 
– see tuleks kindlasti eraldi välja tuua. Piisab vaid üleskutsest MTÜ 
lehel ja taas on talgutel kahel päeval meie armsa Keava ilusamaks 
tegemiseks tööd tegemas 35 inimest. Koos saeme puid, riisume lehti, 
teeme raamatukogule talvepuid tuulemurrust jne. Seda kõike lusti ja 
õhinaga!

Foto: Hendrik Ross
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Kalju Kalda – mees, kes jättis jälje
17. novembril 2024 oli Valtu Seltsimaja 
rahvast täis, külalised olid saabunud Kalju 
Kalda tänuõhtule. Põhjuseid oli mitmeid: 
Kaljul täitus oktoobri lõpus 70 eluaastat, 
lõppes Valtu Spordimaja juhi töö ja algas 
välja teenitud pensionipõli. 

Loomulikult oli sündmuse keskmes 
Kalju Kalda, kes oli valmis oma elu- 
sündmusi meiega jagama. Meenutasime 
Kalju lapsepõlve, mis möödus Inglistel, kus 
ta koolis käis ja noorele kohaselt aktiivset 
poisslapse elu elas ning sporti tegi. Kuula-
sime tema jutte mereväest, seal veetis Kal-
ju 3 aastat ja pani Murmanskis aatomall-
veelaevade keskuses torpeedosid kokku.  
Selle aja jooksul sai ta kodus käia kolmel 
korral, aga üldiselt möödus armee teenistus 
hästi. Sõjaväest tagasi tulles asus kalju töö-
le kolhoosi ehitusbrigaadi. Kaereperes on 
terve rida hooneid, mille rajamisele on ta 
käed külge pannud, teiste hulgas ka spor-
dimaja võimla. Just selle sama võimla ehi-
tuse lõpu järgus, tuli tollane Valtu kolhoosi 
esimees Tenno Teets ja tegi Kaljule ette- 
paneku asuda spordimaja juhatama. Kalju 
võttis mõtlemisaja, aga kui Teets mõni aeg 
hiljem uuesti tuli, siis oli jutt juba konk-
reetne, et pane siin soojakus asjad kokku ja 
hakkad spordimaja juhatama. Nii ootama-
tult see algaski. Kaljuga tehti spordimaja 
juhataja leping 11. septembril 1991, spor-
dimaja ametlik avamine oli 7. veebruaril 
1992.

Spordimajja on Kalju nende aastate-
ga palju aega ja energiat pannud. Selle 
perioodi sisse jääb suurem ümberehitus 
ujulas ja väiksem juurdeehitus võimla  
poolel. Samuti on panustatud hoone ümber 
olevasse alasse, kus on hulgaliselt sportimis- 

võimalusi, kunstkattega jalgpalliväljak, 
suusa- ja krossijooksurada, miniarena, ten-
niseväljak, võrkpalliväljak, kettagolfirada. 
Viimane on väga populaarne nii kohalike 
kui ka teiste kettagolfi sõprade seas. 

Muidugi on Kalju läbi terve elu olnud 
ise tubli sportlane ning võidetud medalid 
ja karikad ei mahtunud seltsimaja seintele 
ja aknalaudadele äragi. Ka praegu on ta 
aktiivselt võistlustel käiv veteransportlane, 
kes võistleb edukalt lauatennises nii Eestis 
kui ka väljaspool kodumaa piire.

Samal ajal kui Kalju oma lugusid rää-
kis, joonistas Hannes Teets kuuldud tee-
mad saali nurgas paberile. Seda, kuidas 
lugu pildina paberile sai, oli võimalik saalis 
viibinutel otse kinolinalt vaadata. 

Õnnitlejaid oli kooliajast kuni täna-
seni välja. Lapsepõlve koduküla Ingliste  
kinkis Kaljule tänupingi, mille andsid üle 
Ingliste külavanem Kaisa Vahtmäe, Aare 
Leinberg, Kalju pinginaaber põhikoolist 
Andres Pärn ja Aare Hindremäe.  Õnnitlu-
sed andis üle ka Rapla Maakonna Spordi-
liidu poolt Priit Karjane, Rapla Koolispordi 
Liidu poolt Laine Rokk ja Spordiveteranide 
Liit eesotsas Leili Kaasiga. Kehtna maad-
lusklubi Hammerlock esindasid Leon Reit-
saks abikaasa Heljuga. Oma õnnitlused 
andis üle ka Katrin Anto. 

Väiksemat sorti mälumängu Kaljule 
korraldas Heino Laiapea, kes küsis kauge-
mast ja lähemast minevikust inspireeritud 
küsimusi. Tuntud mälumängurina sai Kal-
ju vastamisega kenasti hakkama.

Juba 15 aastat regulaarselt Valtu ujulas 
ujumas käiv tuntud sireliaretaja Aavo Mägi 
nimetas ühe aretatud sirelisordi Kalju Kal-
da nimeliseks.

Kohal oli ka Valtu Spordimaja esimene 
juhataja Rein Sokk, kes õnnitles ja andis 
omad head soovid edasi. 

MTÜ Arendusselts Koduaseme tun-
nustas Kalju Kaldat nimetusega Kaerepe-
re kangelane. Selle tunnustuse tõi Kaljule 
abivalmidus kogukonna suhtes ja aktiivne 
osavõtt erinevatest tegemistest. Nüüd on 
Kaereperes kaks sellise uhke nimetuse 
kandjat: Helgi Sussi ja Kalju Kalda. Õn-
nitlused andis üle ka Valtu Seltsimaja ju-
hataja Tiiu Teets, kellega on ühiselt rajatud 
kogukonnale mõnus jaanituleplats ja palju 
muud. Andreaasukese näiterühma juhenda-
ja Anne Archipov kutsus juubilari ka näite- 
rühma, eks näis, kuidas sellega läheb. Hel-
gi Sussi andis üle omad soojad õnnitlused 
ja kallistuse. Teiste ees õnnitlemas käinute 
rea lõpetas tänane Kohila Spordikeskuse 
juht Artur Ojasalu.  

Loomulikult oli saal täis külalisi, kes 
omad soojad soovid, lilled ning kingid and-
sid üle privaatsemal moel.

Tänan kõiki korraldajaid ja abistajaid, 
kes oma õla alla panid, eesotsas ürituse 
peakorraldajate MTÜ Arendusselts Ko-
duaseme ja Valtu Seltsimajaga ning mui-
dugi Kalju Kalda pere.  

Allar Läll

Keava rajooni 
lõikuspidu
9. novembril toimus järjekorras teine Keava rajooni lõikus-
pidu. Lõikuspeo mõte on olnud algusest peale tänada tubli-
sid Keava piirkonna vabatahtlikke ning toetajaid, kelleta me 
ei saaks seda kõike oma külas teha, mis me tänaseks oleme 
ära teinud. Lisaks on lõikuspeo mõte olnud peale koroona 
aegasid kutsuda inimesi tagasi vahvatele õhtustele tantsu- 
pidudele, kuhu tullakse kokku, on lauad, bänd, esinejad jne. 
Viimane ja mitte vähem oluline põhjus peo pidamiseks on 
olnud ka Keava Haridus- ja Kultuuriselts MTÜ sünnipäev. 
Meie tegus MTÜ sai seekord 23-aastaseks.

Pidu Keavas oli suurejooneline, tempokas ja lõbus. Bänd 
tantsitas rahvast nii, et rahvas „tilkus“ ja bänd mängis peaae-
gu ka pillid puruks. Õhtujuht Mamba tegi bändi vaheaegadel 
lõbusaid mänge ja peo lõpus pakuti kõigile osalistele maits-
vat sünnipäevatorti Reelika Köök&Kook OÜ poolt. 

Aitäh kõigile osalenutele – meil oli meeleolukas täissaa-
liga üritus ETKÜ saalis Keavas. Aitäh kõigile Keava piir-
konna inimestele, tublidele vabatahtlikele ja toetajatele, kes 
meie vahva hooaja nii suureks ja õnnestunuks aitasid teha. 
Aitäh Mambale, Raksitrallidele ja tantsustuudiole Loo-
tos meeleoluka peo eest ning aitäh Nõmme Kõrtsile külaliste 
toitlustamise eest. Aitäh ETKÜ-le, kes meile oma saali taas-
kord andis peo tarvis kasutada, ja aitäh Fotoboxile, kes oli 
ülimenukas ja meie külalistest vahvaid sõbrapilte jäädvustas. 

Keavas on imeline elada. Aitäh teile kõigile!
Keava, ikka heaga!

Hendrik Ross
Keava külavanem

15. detsembril kell 12.00 

Ingliste Haridus- ja Kultuurikeskuses 
 

ADVENDIKOHVIK 
 

VERIVORSTIFESTIVAL 

Valitakse välja: 

❖ Parim JÕULUVORST 
❖ Parim JÕULUJOOK 
❖ Parim JÕULUMAIUS 
❖ Parim JÕULUSALAT 

 
Võta kaasa ise 

valmistatud toode! 
Peab olema 

valmisküpsetatud! 
Parimatele auhinnad! 

KÄSITÖÖLAAT 

 

Ootame kõiki oma 
käsitööd näitama ja 

müüma. 

 

Osalemisest anna teada: 
kaisa129@gmail.com 

 

Meil on varuks PALJU ÜLLATUSI! 

Tule ise ning võta pere ja sõbrad ühes! 

Lapsepõlve koduküla tänupink Kaljule. Vasakult: Aare Leinberg, Andres Pärn,  
Kalju Kalda, Kaisa Vahtmäe ja Aare Hindremäe. Fotod: Toivo Matkevicius

Arendusselts Koduaseme tunnustas Kalju Kaldat nimetusega Kaerepere kangela-
ne. Tunnustuse andsid üle Marita Seemer, Reelika kuusemäe ja Allar Läll.

Rohelise Jõemaa Koostöökogu 13.–27.01.2025 
LEADER taotlusvooru INFOPÄEVAD 

• 10.12.2024 16.00 Järvakandi kultuurihallis  
(1. Mai 1, Järvakandi) 

Palume oma osalemine infopäeval registreerida SIIN. 
Individuaalsed konsultatsioonid toimuvad enne infopäeva, 

palume eelnevalt aeg broneerida Aino Viinapuu telefonil 
528 1275 või Annika Parm telefonil 53064810. 

Infopäevade korraldamine toimub koostöös 
kohalike omavalitsustega.  

Infopäev ja konsultatsioonid on tasuta.  
Rohkem infot leiab aadressilt

joemaa.ee/leader-toetus-2023-2027/

 
 
Rohelise Jõemaa Koostöökogu 13.-27.01.2025 LEADER taotlusvooru INFOPÄEVAD 
 
 
25.11.2024 17.00 Suure-Jaani kultuurimajas (Ilmatari tn 9, Suure-Jaani) 
 
26.11.2024 17.00 Surju rahvamajas (Sireli, Surju) 
 
27.11.2024 16.30 Vändra raamatukogus (Pilve tn 2, Vändra) 
 
03.12.2024 17.00 Tori rahvamajas (Võlli tee 3, Tori) 
 
10.12.2024 16.00 Järvakandi kultuurihallis (1. Mai 1, Järvakandi) 
 
11.12.2024 16.00 Paikuse osavallakeskuses (Pärnade pst 11, Paikuse) 
 
Palume oma osalemine infopäeval registreerida SIIN. 
 
Individuaalsed konsultatsioonid toimuvad enne infopäeva, palume eelnevalt aeg 
broneerida Aino Viinapuu telefonil 528 1275 või Annika Parm telefonil 53064810. 
 
Infopäevade korraldamine toimub koostöös kohalike omavalitsustega. 
 
Infopäev ja konsultatsioonid on tasuta. 
 
Rohkem infot leiab https://joemaa.ee/leader-toetus-2023-2027/ 
 
 
 
 
  

Kaasrahastanud Euroopa Liit

Kingitus endale või 
lähedastele. 

Tervisenäitude diagnostika-
seanss nõustamisega.

Info mobiililt: 5294 254 
Epp Luisk, toitumisnõustaja

On au olla sellise kogukonna liige!
Ma tahan tänada Arendusselts Kodu-

aseme MTÜd, Valtu Seltsimaja,  
OÜd Servistor ja teisi, kes organi- 
seerisid mulle selle tänuürituse. 

Samuti soovin tänada kõiki sõpru,  
tuttavaid ja võistluskaaslasi, kes 
leidsid aega väisata seda üritust.

Tänutundega, Kalju Kalda
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UUED VALLAKODANIKUD
Henrik Külm

Valeriia Torovska
Arlis Leis

Marthen-Lukas Märtsin

MÄLESTAME
Eino Varblane

Malle Raid
Ragne Veensalu

Anna Petrova
Bronislava Lõhmus

Silvia Vaev

Kui Teie ei soovi oma andmete avaldamist 
õnnitluste rubriigis, palume sellest kirjalikult 

Kehtna Vallavalitsusele teada anda. Sellel juhul 
jääb piirang alaliselt kehtima, kuni teilt laekub 

avaldamise nõusolek.

08.12 kell 12–15 Lelle jõululaat.

18.12 kell 13–16 Lelle eakate ja laulu-
ansambli Lepalinnud ühine jõululõuna. 
Osalustasu 10 €. Osalemisest teatada 

hiljemalt 16. detsembriks.

31.12 kell 21 "Aastavahetuse pidu 
kuumade ladina rütmidega". Õhtujuht 

DJ Mamba, tantsuks Siiri Känd & Combo 
Band. Etteasted kohalikelt isetegijatelt. 
Pilet kuni 27. detsembrini 25 €, hiljem 

30 €.

Iganädalaste huviringide kohta vaata 
teavet kodulehelt!

Täpsem info telefonil 5341 9357,  
FB @lellerahvamaja ja kultuur.kehtna.ee.

01.12 kell 14 Jõuluehete meisterdamise töötu-
ba. Kaunistame erinevate materjalidega klaasist 
jõulukuule. Osalustasu 18 €. Registreerimine tel 
5391 8828, FB-s Amona- peotarbed & catering.

07.12 kell 11–15 Kaerepere jõululaat. Tule 
ostma, müüma ja laadamelust osa saama! 

Müügikoha tasu 5 €. Info telefonil 526 2722.

09.12 kell 13 väljub buss Valtu Seltsimaja eest 
Järvakanti, kus toimub Kehtna valla eakate 

jõulurõõmu päev. Palun teata kindlasti oma tu-
lekust 2. detsembriks, et kõik soovijad kindlasti 

bussi mahuks. Telefon 526 2722. 

10.12 kell 18 Kaerepere mälumäng. Oodatud 
on 4–5-liikmelised võistkonnad. Ühe võistkonna 
osalustasu 8 €. Registreeri oma osalemine valtu.
seltsimaja@kehtna.ee, Valtu Seltsimaja FB lehel 

või telefonil 526 2722.

15.12 kell 16 Jõuluehete meisterdamise töötu-
ba. Kaunistame erinevate materjalidega klaasist 
jõulukuule. Osalustasu 18 €. Registreerimine tel 
5391 8828, FB-s Amona- peotarbed & catering.

19.11  kell 13.30 eakateklubi Koduläte kokku- 
saamine. Oma osalusest teata Helgile telefonil 

5394 1539.

Koduste laste jõulupidu toimub 19. detsembril 
kell 15.30 Kehtna vallamaja ees.  

Info tel 526 2722.

Täpsem info FB @valtuseltsimaja ja 
kultuur.kehtna.ee.

Novembris alustas uut hooaega Kehtna 
Klubi õmblusring. Detsembris toimub 
ring kahel kolmapäeval: 04.12 ja 11.12 

kell 18–20 Kehtna Klubi Käsitöökambris. 
Juhendaja Tiina Toompuu,  

info tel 5241681, osalustasu 7 €.

07.12 kell 11–15 Kehtna jõululaat Kehtna 
Põhikoolis. Kell 12 kontsert, jõululoos, 

päkapikkude töötuba, kohvik Kaire Magus 
Maailm. Info ja kauplemiseks registreeri-

mine tel 525 1283. Olete oodatud!

09.12 kell 14–18 Kehtna valla eakate jõu-
lurõõmu päev Järvakandi Kultuurihallis.  
Meeleolu loob Keila Kaunimate Aguli- 

härrade Vennaskond, laua katab Jerwen-
cato, üllatusesineja ja jõuluvana. Peole ja 

koju on tellitud transport. Tasuta. Oma 
osalemissoovist anna palun teada 2. 

detsembriks tel 525 1283 (Eda)  
või 5191 4294 (Evelin). 

12.12 kell 18 Kehtna advendikontsert Ke-
htna Peetri Kirikus. Laulavad Kehtna Põhi-

kooli ja Kehtna Kunstide Kooli õpilased. 
Kirikusse viib ka buss. Keava Coopi eest 
kell 17.20 ja Kehtna Coopi juurest kell 

17.30, tagasi sõidame 19.15. Bussisõit on 
tasuta. Oma osalemissoovist anna palun 
teada 9. detsembriks tel 525 1283 (Eda)  

või 5191 4294 (Evelin).

Täpsem info FB @kehtnakubi ja 
kultuur.kehtna.ee.

03.12 kell 19 kino „Kelly: kellegi teise 
unistus“, pilet 5 € / soodus 4 € sularahas 

kohapeal.

09.12 kell 14 Kehtna valla eakate jõulu- 
rõõmu päev. Sündmus on tasuta!

10.12 kell 19 kino „Rändajad“, pilet 5 € / 
soodus 4 € sularahas kohapeal.

12.12 kell 9.30 Ühepäeva Ülikool, 
sündmus on kutsetega.

15.12 kell 10–15 Järvakandi jõululaat, kell 
12 esinejad. Palju kauplejaid erineva 

kaubaga. Sissepääs tasuta!

17.12 kell 18 Järvakandi Kooli 
jõulukontsert, tasuta!

19.12 kell 15.30 Kehtna valla koduste laste 
jõulupidu Kehtna vallamaja ees õues. 

Pidu on kutsetega.

21.12 kell 16 Järvakandi Nelipühakogudus 
kutsub jõulukontserdile! Esinevad EELK 

Hageri koguduse kammerkoor Lambertus 
ja kammerkoor Credo. 

Sündmus on tasuta.

Lisainfo FB @jarvakandikultuurihall ja 
kultuur.kehtna.ee.

02.12 kell 15.15–16.45 lauamängude ring, 
osalemine tasuta.

09.12 kell 14 Kehtna valla eakate jõulu- 
rõõmu päev Järvakandi Kultuurihallis, 

kohale viib tellitud buss. Osalemine ja buss 
on tasuta!

11.12 kell 15.15–16.45 lauamängude ring, 
osalemine tasuta.

11.12 kell 16 motoorikaring lastele, meis-
terdame küünlatopsi „Ruudi“, osalemine 

tasuta.

16.12 kell 16–19 Eidapere jõululaat, kell 
16.30 esinejad. Sissepääs tasuta.

17.12 kell 18 Kokanduse töötuba teemal 
„Jõululaua üllatajad“, juhendab Eline Villig. 
Osaluspanus 12 € sularahas kohapeal. Oma 

osalemissoov registreeri kindlasti ette  
telefonil 5199 5344 (Katrin).

18.12 kell 13 Eidapere eakate päevakeskuse 
kohtumine, osalemine tasuta.

18.12 kell 16 motoorikaring lastele, meister-
dame jõuluehteid, osalemine tasuta.

20.12 kell 20.00–2.00 Eidapere jõulupidu! 
Tantsuks laulab Rein Kontson, õhtut ja dis-
kot juhib DJ Mamba, üllatusesinejad! Pilet 
eelmüügist 25 €, sisaldab sooja ja külma 
sööki, kohvi ja kringlit! Piletite eelmüük 

Eidapere raamatukogust ja lasteaiast Klarika 
käest. Eelmüük kestab kuni 16.12. Üri-

tuse päeval on pilet 20 € (ei sisalda sööki) 
sularahas kohapeal. Lauda ja pileteid saab 
broneerida ka telefonil 5199 5344 (Katrin).

28.12 kell 15.15–16.45 lauamängude ring, 
osalemine tasuta.

Lisainfo FB @eidaperekultuurikeskus ja 
kultuur.kehtna.ee.

Valla raamatukogud

Raamatukogudes kestab detsembri lõpuni 
täiskasvanute lugemisprogramm „Sügissärts 

2024“. Kõikide osalejate tänamine  
jaanuaris 2025.

Eidapere
11.12 kell 18.30 „Raamatujutud kohvilauas“.

Järvakandi
Aasta lõpuni postkaartide näitus „Postkaart 

Annikale“.

Keava
01.12 kell 13 helkuri valmistamise töötuba. 

Osalustasu 12 €.
05.12 kell 12 käsitööklubi 

Nobedad näpud.
19.12 kell 12 käsitööklubi 

Nobedad näpud.

Kehtna
09.–23.12 Jõulubingo veebis.

Näitus „Raudteemajade saatus“.
04.11 ja 18.12 „Päkapiku 

kolmapäevad“.

Lelle
Raamatute väljapanek „Jõululugemist“.

„Tiivulised 2024“, Kehtna valla linnuaasta 
näitus.

12.12 kell 16 jõulukaartide valmistamise 
töötuba, tasuta.

Valtu
Linnuaasta raamatute väljapanek 

„Vareslased“.

Täpsem info FB ja kodulehel 
raamatukogud.kehtna.ee.
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Vallaleht internetis: www.kehtna.ee/valla-vaatlejawww.facebook.com/kehtnavald

Detsembrikuu lehe materjale ootab toimetus  
9. detsembriks.

Väljaandja: Kehtna Vallavalitsus  
(Pargi 2, Kehtna, 79001)

Toimetaja: Aare Hindremäe,  
e-post vallavaatleja@gmail.comTootja: Kredor OÜ 

Küljendus: MK Meedia OÜ
Trükk: AS Printall 
Tiraaž: 2850

Toimetusel on õigus lugusid toimetada ja lühendada.  » Müüd metsamaad, raieõigust, põllumaad või talu? Pakume 
parimat hinda ning kiireid ja usaldusväärseid tehinguid! Aitame 
ka metsamajandamiskavade koostamisel ja teostame ekspert- 
hinnanguid. Helista 50 80065, kirjuta info@metsamaaost.eu või 
vaata metsamaaost.eu.

KUULUTUSED

Jõulukontsert

Kehtna Peetri

kirikus

1 2 . 1 2 . 2024

K E L L  1 8 . 0 0

Korraldavad: 

Kehtna klubi, 

Kehtna Kunstide Kool 

ja 

Kehtna Põhikool

Teata enda osalemisest  
kohal ikule kultuur itöötajale h i l jemalt

2.detsembriks.

Meeleolu loob Keila Kaunimate
Agulihärrade Vennaskond

09.12.2024 KELL 14-18
JÄRVAKANDI KULTUURIHALLIS

KEHTNA VALLA
EAKATE JÕULURÕÕMU PÄEV

KEHTNA VALLA
EAKATE JÕULURÕÕMU PÄEV

Laua katab Jerwencato Bistro

Üllatusesineja ja jõuluvana!

Transport peole ja tagasi!
Kogu sündmus on tasuta.

BUSS SÜNDMUSELE „KEHTNA VALLA EAKATE  
JÕULURÕÕMU PÄEV” 09.12.2024 VÄLJUB:

• 12.45 Ingliste Kultuuri- 
keskus, registreeru sõidule 
tel 526 2722 (Tiiu)

• 13.00 Valtu Seltsimaja, regis-
treeru tel 526 2722 (Tiiu) 

• 13.10 Keava Coop kauplus, 
registreeru tel 5191 4294 
(Evelin)

• 13.15 Kehtna Coop kaupluse 
parkla registreeru tel 525 
1283 (Eda)

• 13.30 Lelle Meie Poe parkla, 

registreeru tel 5341 9357 
(Mariina)

• 13.40 Lokuta Puhkekeskus, 
registreeru tel 5346 0195 
(Katrin)

• 13.45 Eidapere Kultuuri- 
keskuse ee, registreeru tel 
5346 0195 (Katrin)

Registreeru sõidule kindlasti 2. detsembriks!


